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ҚАЗАҚ – ВЬЕТНАМ 
ҚАТЫНАСТАРЫНЫҢ ЖАҢА ДЕҢГЕЙІ

ҰШТЫ... ҰШТЫ... БАҒА ҰШТЫ!

TOMIRIS: ЖОБАҒА 300-ден 
АСТАМ АДАМ ӨТІНІМ БІЛДІРДІ

Кеше Tomiris ба�дарламасы аясында «�йелдерді� к�шбасшылы�ы» та�ыры-
бында�ы тренинг-воркшопты� ашылу салтанаты �тті. «AMANAT» партиясыны� Саяси 
менеджмент академиясы атал�ан жобаны Президент жанында�ы �йелдер істері 
және отбасылы�-демографиялы� саясат ж�ніндегі %лтты� комиссиямен, Конрад 
Аденауэр �орымен бірге �ол�а алды.
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Жа�ында А)Ш сенаторы Орталы� Азия елдерін, оны� ішінде )аза�стан�а �атысты 
Джексон-Веник шектеулерін алып тастауды 1сын�ан болатын. А)Ш – )аза�станны� 
62 миллиард доллардан астам инвестиция �1й�ан ірі инвесторларыны� бірі. 
Дегенмен екі ел арасында�ы экономикалы� ынтыма�тасты�ты� ны�аюы кім 5шін 
тиімді екенін таразылап к�релік. 

Мемлекет басшысы )асым-
Жомарт То�аевты� Вьетнам Со-
циа листік Рес пуб    ликасына ресми 
са пары Ба Динь ала�ында орналас-
�ан 1лт �а<армандары мо нументіне 
және Хо Ши Минні� мав зо лейіне 
г5л шо�ын �оюдан басталды.

1945 жылы 2 қыркүйекте Хо Ши Мин 
осы алаңда Вьетнамның тәуелсіздігін 
жа риялады.

Президент Вьетнамның бостандығы 
үшін күресте қаза тапқан батырлардың 
және осы елдің ұлт к&шбасшысы Хо Ши 
Мин нің рухына тағзым етті. Гүл шоғын 
қою рәсіміне Қазақстанның ресми деле-
га циясы қатысты.

Сондай-ақ Ханой қаласына ресми 
са   пармен келген Мемлекет басшысы Қа-
сым-Жомарт Тоқаев Вьетнам Пре зиденті 
Во Ван Тхыонгпен келісс&з жүр гізді.

Келісс&здер алдында Президент са-
райында ресми қарсы алу рәсімі &тті.

Екі ел басшыларына Құрмет қарауы-
лы ротасының бастығы рапорт берген 
соң Қазақстан мен Вьетнамның мем ле-
кеттік әнұрандары орындалды. Қасым-
Жомарт Тоқаев пен Во Ван Тхыонг бір-
бірі не ресми делегация мүшелерін та-
ныстырды.

Содан кейін Қазақстан мен Вьетнам 
пре зиденттері келісс&з жүргізді. Келісс&з 
ба рысында сауда-экономикалық, инвес-
тициялық, энергетикалық, к&лік-ло гис-
ти калық, агро&неркәсіптік және мә де-
ни-гуманитарлық салалардағы ын ты-

мақ тастықты дамыту перспективалары 
талқыланды.

Мемлекет басшысы қонақжайлық 
к&р сеткені үшін Во Ван Тхыонгқа алғыс 
ай тып, осы сапарға баса мән беретінін 
атап &тті.

– Қазақстан Президенті ретінде Сіз-
дің еліңізге алғаш рет сапармен келіп 
отыр мын. Мен бұл сапарыма баса мән 

бе ре мін. Қазақстанда Сіздің елге және 
Вьет нам халқына зор құрметпен қарай-
ты нын атап &ткім келеді. Вьетнамның 
эко номикалық жетістіктері елдеріміздің 
ынтымақтастығын одан әрі нығайтуға 
берік негіз болады. Біз екі мемлекет ара-
сындағы экономикалық, саяси қаты нас-
тарға баса мән береміз және Вьетнамның 
эко номикалық зор әлеуетін және оның 

ха лықаралық аренадағы беделін жоғары 
ба ғалаймыз, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Президент &ткен жылдың қорытын-
ды сы бойынша &зара сауда-саттық жар ты 
миллиард доллардан асқанына, биыл ғы 
алты айдың &зінде 600 миллион доллар 
бол ғанына назар аударды. Жыл соңына 
дейін бұл маңызды к&рсеткішті 1 мил-

лиард долларға дейін жеткізу жоспар ла-
нып отыр.

Мемлекет басшысы бүгінгі келісс&з-
дер екіжақты қатынастарды дамытудың 
жаңа кезеңіне жол ашатынына сенім 
білдірді.

>з кезегінде Во Ван Тхыонг екі ел 
ара  сындағы ынтымақтастықты жандан-
дыру ісін жоғары бағалап, Қазақстан мен 
Вьетнамның серіктестігін одан әрі ны-
ғай туға ниетті екенін жеткізді.

– Сіздің елімізге жасаған алғашқы 
рес ми сапарыңыз екі мемлекеттің дәс-
түр лі достық қарым-қатынасы мен к&п-
жақ ты ынтымақтастығын жандандыруға 
тың серпін беретініне сенімдімін. Мен 
Қазақстанда сапармен болдым. >те та-
маша, ғажап ел, халқының қонақ жай-
лы  ғына тәнті болдым. Вьетнам Қазақ-
стан ның дамуын және Сіздің басшы лы-
ғыңызбен Қазақстан халқының жеткен 
зор табысын жіті бақылап отыр. Сіздің 
тә жірибеңіз бен стратегиялық к&ре ген-
дігіңіздің арқасында Қазақстан одан әрі 
дамып, әлемдегі және аймақтағы тұрақ-
ты лықты сақтауға елеулі үлес қосатыны-
на сенімдімін. Вьетнам ұлт-азаттық кү-
ре сі мен мемлекеттің бірігуіне және қа-
зіргі дамуына қазақ халқының к&р сет кен 
жәрдемін ешқашан ұмытпайды әрі алғыс 
айтады. Біз Қазақстанмен арадағы дәс-
түрлі достық қатынасқа зор мән бере міз 
және еліңізді Орталық Азиядағы маңыз-
ды серіктес санаймыз, – деді Вьет нам 
Президенті.

(Жалғасы 2-бетте)

Мәжілістегі «AMANAT» фрак-
   циясының де пу та ты, іс-шара 
мо дераторы Жұлдыз Сүлей ме но-
ва ның айтуынша, биыл жобаға 
қа тысуға 300-ден астам адам &ті-
нім білдіріп, оның 75-і іріктеу 
ке  зеңі не жол да ма алған. Нә ти же-
сінде, 42 қатысушы іріктеуден 

ір кілмей &тті. Айта кетейік, был-
тыр жо баға  қатыс қан 37 қыз-ке-
лін шектің 12-сі кейін об лыстық, 
қа ла лық және аудандық мәсли-
хат  тар дың депутаты болып сай-
лан ды.

«AMANAT»-тың Атқару-
шы хат шысы Дәулет Кәрі бек 

Tomiris – әйел к&шбасшылардың 
қоғам дық-саяси &мірдегі, эко-
но  ми ка мыз бен &зге де салалар-
дағы р&лін арт тыруды к&здейтін 
партиялық жоба екенін атап 
&тті.

(Жалғасы 3-бетте)

ШОЛПАН 
КАРИНОВА – 
ПАРТИЯ ХАТШЫСЫ

ҚОҒАМ – ЗАЙЫРЛЫ, 
ХИДЖАБ БОЛА МА 
ҚАЙЫРЛЫ?

БЕТ
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)ымбатшылы� �мірімізді� ажырамас б�лшегіне айнал�алы �ашан! Инфляцияны 
әре� ауызды�тап отыр�ан @кімет оны т1�ырта алмай әлі де біраз әлек болатын 
сия�ты. Bйткені сала сарапшылары алда�ы уа�ытта �ант, к5нба�ыс майы және 
к�мір �ымбаттайды деп дабыл �а�ып отыр. Неге? Себебі біріні� �оры тапшы, бірінде 
«с1р» импорт к�п, ені бірі делдалдарды� �олында.

ЭКСПОРТҚА ТЫЙЫМ 
САЛУ КЕРЕК

Мамандардың айтуынша, ішкі нарық-
тағы күнбағыс дәні тапшылығының 
бірнеше себебі бар. Біріншісі – қорының 
аз қалғаны. >ткен шілде айының орта сын-
дағы мәлімет бойынша, ішкі нарықта 
оның шамамен 260 мың тоннасы ғана 
қал ған. Осы к&лемнің 157,7 мың тоннасы 
май зауыттарында, қалғаны ауыл шаруа-
шылығы тауарларын &ндірушілерде және 
тағы да басқа нарық қатысушыларында. 
Егер отандық май зауыттарының дәл қа-
зіргі кездегі жалпы қуатын алып қарар 
бол сақ, олар айына 200 мың тоннадан 
ас там күнбағыс дәні &ңдей алады екен. 
Бірақ ішкі нарықта ондай к&лем жоқ бол-
ғандықтан, қазір орташа алғанда ша мамен 
90 мың тонна ғана &ңдеп жатыр.

(Жалғасы 4-бетте)

ШЕКТЕУЛЕР АЛЫНСА, 
ЭКОНОМИКА ШАРЫҚТАЙ МА?
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19 МЫҢ СТУДЕНТ 
ЖАТАҚХАНАСЫЗ ҚАЛМАҚ

Елімізде биыл�ы деректер бойынша 600 
мы�нан астам студент бар екен. Ал рес-
публиканы� барлы� ��іріндегі жата�-
ханалар саны – 663. Оны� 250-і универ-
ситеттерге, 413-і колледждерге тиесілі. 

Енді осы студенттердің 19 мыңына биылғы оқу 
жылында жатақханадан орын жетіспейді екен. 
Бұл туралы кеше «AMANAT» партиясының ғи-
маратында �ткен брифингте студенттік омбудсмен 
Айсұлу Ерниязова айтты.

«Т�сек-орынның ресми тапшылығы – 19 мың 
орын. Оның басым б�лігі, яғни 13 мыңы Алматы 
қаласына тиесі. Бұдан б�лек, Астанада – 2 200, 
Солтүстік Қазақстан облысында – 2 318, Абай 
облысында - 1 100, Түркістан облысында 987 орын 
жетіспейді», – деді ол. 

Дегенмен бар жатақханалардың �зінің жағ-
дайы мәз емес екен. «AMANAT» партиясы 
«Жас тар Рухы» жастар қанатының т�рағасы 
Нұржан Жетпісбаев еліміздің 11 �ңірінде 
студенттер жатақханасы тексеріліп жатқанын 
хабарлады.

«Университеттер бойынша біз тексерген 
жатақхананың 70-сін жақсы деп айтуға болады. 
39-ы орташа, 2 жатақханада құрылыс жүріп 
жатыр. Колледждер бойынша жалпы 126 жатақ-
хананың 75-і жақсы. 36-сының жағдайы орташа, 
13-інің жағдайы нашар, 2 жатақханада тұру 
мүмкін емес», – деді ол.

«AMANAT» партиясы жатақхана мәселесін 
тікелей қадағалауында ұстап отыр. Биыл был-
тырғыдай жағдай қайталанып, студенттер далада 
түнемеуі тиіс.

(Басы 1-бетте)

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
әріптесі Во Ван Тхыонгты Қазақстанға 
мемлекеттік сапармен келуге шақырды.

Келісс�здер қорытындысы бойынша 
президенттер Бірлескен коммюнике 
қабылдады. Сонымен қатар сапар ая-
сында бірқатар маңызды құжатқа қол 
қойылды.

Сондай-ақ Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Вьетнам Социалистік Республи-
касына ресми сапары аясында SOVICO 
Group компаниясының басқарма т�ра-
ғасы Нгуен Тхань Хунгпен кездесті.

Кездесу барысында энергетика және 
логистика салаларындағы ынтымақтас-
тықтың перспективті бағыттары талқы-
ланды. Мемлекет басшысы компания 
эко  номиканың түрлі секторында зор 
тә  жірибеге ие екенін атап �тіп, еліміз ірі 
ин вестициялық жобаларды бірлесе жү-
зеге асыруға мүдделі екеніне назар ау-
дарды.

Hз кезегінде Нгуен Тхань Хунг компа-
ния ның Қазақстан аумағында сауда-ло-
гис тикалық орталығын ашуға ниеті ба-
рын айтты. Бұдан б�лек, SOVICO компа-
ниялар тобына кіретін VietJet Air лоукос-
тері Қазақстанмен арадағы әуе қатынас-
тарының санын арттыруды жоспарлап 
отыр.

Президент вьетнамдық компанияның 
алдағы жоспарларын құптап, инвестиция-
лық жобаларды жүзеге асыру үшін елі-
міздің Үкіметі тарапынан жан-жақты 
кол дау к�рсетілетініне сенім білдірді. 

SOVICO Group – Вьетнамдағы ең ірі 
әртараптандырылған конгломераттардың 
бірі. Компания энергетика, құрылыс, 
банк және қаржы, авиация салаларында 
түрлі жобаны жүзеге асырады. 2022 жылы 

компанияның табысы 20,6 миллиард 
долларды құрады.

Сонымен бірге Президент Petroviet-
nam мемлекеттік корпорациясы дирек-
торлар кеңесінің т�рағасы Хоанг Куок 
Выонгпен кездесті.

Компания – Оңтүстік Шығыс Азия-
ның мұнай-газ �неркәсібіндегі басты 
ойыншылардың бірі. Активтерінің жалпы 
құны 40 милллиард долларға бағаланады.

Кездесу барысында энергетика және 
мұнай-газ химиясы салаларындағы ын-
ты мақтастық перспективалары талқы-
ланды.

Мемлекет басшысы мұнай мен газ 
�ңдеу және геологиялық барлау салала-
рындағы жобаларды жүзеге асыруға қы-
зығушылық танытқан инвесторларға 
салықтық және кедендік жеңілдіктер 
ұсыну мүмкіндіктері бар екеніне назар 
аударды. Hз кезегінде Хоанг Куок Выонг 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа компанияның 
энергетика және мұнай химиясы салала-
рында жүзеге асырып жатқан жобалары 
туралы баяндады.

Іс-сапар аясында Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев Вьетнам Премьер-
министрі Фам Минь Чиньмен кездесті.

Кездесуде Мемлекет басшысы бүгін 
Президент Во Ванг Тхыонгпен нәтижелі 
келісс�з жүргізгенін және оның барысын-
да екіжақты ынтымақтастықтың негізгі 
бағыттары талқыланғанын атап �тті.

Қ.Тоқаевтың айтуынша, еліміз Вьет-
нам ды Оңтүстік Шығыс Азия дағы ең 
бас ты серіктестерінің бірі ретінде қарас-
тырады. Президент Ханойға жаса ған са-
парының нәтижесін жоғары бағалады.

– Бүгін таңертең Президент Во Ван 
Тхыонгпен �те нәтижелі келісс�з жүр-
гіздім. Біз к�птеген саладағы қарым-қа-
ты настарымыз бен ынтымақтастығы мыз-

ды нығайтуға ықпал ететін �те маңыз ды 
уағдаластықтарға қол жеткіздік. Жан-
жақты ынтымақтастығымыздың негізгі 
бағыттары айқындалған Бірлескен ком-
мюнике қабылдадық. Сондай-ақ Вьетнам 
кәсіпкерлерімен кездесу �ткіздім. Олар-
дың Қазақстан нарығындағы қызметін 
қолдауға дайынмын. Біз елімізде вьетнам-
дық бизнестің ұзақ уақыт жұмыс істеуіне 
шын мәнінде мүдделі болғандықтан 
к�мек к�рсетеміз. Вьетнам – экономи-
ка лық �сім тұрғысынан қарқынды дамып 
келе жатқан ел, – деді Қ.Тоқаев.

Мемлекет басшысы бүгін қол қойыл ған 
Сауда-экономикалық ынтымақтас тықты 
жедел дамыту ж�ніндегі үкімета ралық 
бірлескен іс-қимылдар жоспары сауда, 
инвестиция, технология, ауыл ша руашы-
лығы, транзит және туризм сияқты маңыз-
ды салалар бойынша екі елдің �зара бай-
ланыстарын жандандыруға ықпал ететін 
негізгі құжат болатынына сенім білдірді. 

Hз кезегінде Вьетнам Премьер-ми-
нистрі Фам Минь Чинь Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың сапары Қазақстан мен Вьет-
намның екіжақты ынтымақтастығына 
тың серпін беретінін атап �тті.

– Екі тарап қол қойған құжаттар мен 
келісімдер келешекте ынтымақтас тығы-
мызға берік негіз болады. Сізбен Қазақ-
стан мен Вьетнамның саясат, дипломатия, 
инвестиция және сауда салаларындағы 
қарым-қатынасын одан әрі дамытып, 
тереңдету жолдарын талқылауға мүд-
деліміз, – деді Фам Минь Чинь.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы 
Вьетнам Ұлттық жиналысының т�рағасы 
Выонг Динь Хюэмен кездесті. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Вьетнам 
Ұлттық жиналысының т�рағасы Выонг 
Динь Хюэмен әңгімелесу барысында 
Қазақстан екі ел арасындағы жан-жақты 

ынтымақтастықты одан әрі дамытуға баса 
мән беретінін айтты.

Президенттің айтуынша, Вьетнам – 
Қазақстанның Оңтүстік Шығыс Азиядағы 
негізгі серіктесі. Екі елдің бір-бірінен 
үйренетіні к�п.

Мемлекет басшысы Қазақстанда хал-
қының игілігін арттырған Вьетнамның 
экономикалық даму тәжірибесіне зор 
құрметпен қарайтынын атап �тті. 

Президент екіжақты күн тәртібі ая-
сын да Вьетнаммен парламентаралық 
бай ланыстарды дамытуға баса мән бере-
тініне назар аударып, заң шығару орган-
дары арасындағы �зара сапар алмасу ісін 
жандандыруды ұсынды. 

Выонг Динь Хюэ парламенттер ара-
сындағы екіжақты қарым-қатынасты 
тереңдету ж�ніндегі Президент Қ.Тоқаев-
тың ұсынысын қолдады. 

– Сіздің сапарыңыз елдеріміз ара-
сындағы достық қатынастарды нығайтуға 
деген шынайы ниетіңізді білдіреді. Сон-
дай-ақ сапарыңыз алға қарай басқан 
маңыз  ды қадам және Вьетнам мен Қа зақ-
стан ара сындағы дәстүрлі әрі к�п жақ ты 
ынтымақ тас тыққа тың серпін береді деп 
ой лаймын. Сонымен қатар сіздің Парла-
мент те ұзақ жыл қызмет етіп, мол тәжіри-
бе жинағаны ңыз мәлім. Бұл біздің заң 
шығару органдары арасындағы ынтымақ-
тастықты нығайту үшін пайдалы болады 
деп санаймыз, – деді Ұлттық жиналыс 
т�рағасы.

Сапар аясында Вьетнам Коммунистік 
партиясы Орталық комитетінің Бас 
хатшысы Нгуен Фу Чонг  пен кездесу 
�ткізді. Yңгімелесу ба ры  сында қазақ-
вьетнам күн тәртібіндегі �зекті мәселелер 
қарастырылды.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
қазақ халқы вьетнам халқы мен елдің 

жетістіктеріне зор құрметпен қарайды. 
Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев �з 
са парының негізгі мақсаттарының бірі 
барлық саладағы ынтымақтастыққа, со-
   ның ішінде экономикалық қаты нас тарға 
тың серпін беру екенін жет кізді. Прези-
дент екі елдің к�пжақты байла ныс  -
тарын нығайту үшін бірлескен жұ мыс-
  тарды бел сенді жүргізуге дайын еке   -
ніне тоқ тал ды. Сонымен қатар Қа зақ-
  стан  да жүр гі зіліп жатқан ауқымды 
саяси және эконо микалық �згерістер 
туралы айтты.

Hз кезегінде Вьетнам Коммунистік 
партиясы Орталық комитетінің Бас 
хатшысы Нгуен Фу Чонг Қазақстан мен 
Вьет нам арасында берік достық пен ортақ 
құндылықтарға негізделген тығыз әрі 
үйлесімді қатынас орнағанын атап �тті. 
Сондай-ақ Вьетнам халқы және жеке �зі 
Қазақстан мен оның халқына әрдайым 
ерекше құрметпен қарайтынын жеткізді.

Президент сапардың бірінші күніндегі 
ресми кездесулерден кейін *Вьетнамның 
әскер тарихы музейіне барды. 

Мемлекет басшысына музейдің 
ашылу тарихы таныстырылды, сондай -ақ 
Дьенбьенфу түбіндегі ұрыс» атты қыс  
қаметражды деректі фильм к�рсетілді. 
Содан кейін Президент экспонаттар 
қойылған залдарды аралап к�рді.

Yскер тарихы музейі орналасқан 
Корольдік цитадель ЮНЕСКО ның 
Дүниежүзілік мұралар тізіміне енген.

Отыз залы бар әскери музейде 160 
мыңға жуық жәдігер мен құжат сақталған. 
Олар Вьетнамның құрылу және қарулы 
күштерінің даму тарихымен байланысты.

Сонымен қатар музейден елдің тәуел-
сіздігі үшін болған ұрыстарда пайдала-
ныл ған соғыс машиналары мен қарула-
рын к�руге болады.

ҚАЗАҚ – ВЬЕТНАМ 
ҚАТЫНАСТАРЫНЫҢ ЖАҢА ДЕҢГЕЙІ

АТАҒЫНАН АЙЫРЫЛЫП, 
5 ЖЫЛҒА СОТТАЛДЫ

Алая�ты� бабымен істі бол�ан полиция 
генерал-майоры Берік Біләлов�а �атысты 
сот &кімі шы�ты. Астана �аласыны� �ыл-
мысты� істер ж�ніндегі ауданаралы� соты 
оны генерал-майор ата�ынан айырып, 5 
жыл�а соттады.    

Сот үкіміне сәйкес, ол Қылмыстық кодекстің 
190-бабы 4-тармағының 2-тармақшасында 
к�зделген қылмысты жасағаны үшін кінәлі деп 
танылды. Сонымен қатар 10 жыл бойы мемлекеттік 
қызметте, соттарда, жергілікті басқарушы ор-
гандарда, Ұлттық банк пен оның ведомство ла-
рында, мемлекеттік ұйымдарда, квази мемлекеттік 
сектор субъектілерінде жұмыс істей алмайды.

Естеріңізде болса, биыл ақпан айында Берік 
Біләлов Солтүстік Қазақстан облысы бойынша 

Қылмыстық-атқару жүйесі департаменті бас-
тығының міндетін уақытша атқарып жүрген 
кезінде ұсталды деген хабар шыққан болатын. 
Дегенмен ІІМ ҚАЖК Біләлов СҚО-ға екі айға 
іссапарға жіберілгенін және сол оқиғадан бір 
апта бұрын ол жақтан қайтып келгенін мәлім 
етті.

Сот үкімі күшіне енсе, ол жазасын қауіпсіздігі 
орташа қылмыстық атқару жүйесі мекемелерінде 
�тейтін болады. Бұдан б�лек, одан зардап 
шегушілерге �темақы т�леу қорына 58 340 теңге 
мәжбүрлі түрде �ндіріп алынады.

Сондай-ақ Қылмыстық кодекстің 49-бабы 
2-тармағына сәйкес, Президент атына Берік 
Біләловті ІІ дәрежелі «Даңқ» орденінен және 
полиция генерал-майоры жоғары арнаулы 
шенінен айыру туралы ұсыныс енгізілмек.
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ШОЛПАН 
КАРИНОВА – 
ПАРТИЯ ХАТШЫСЫ

«AMANAT» партиясыны� Хатшысы болып 
Шолпан Каринова та�айындалды Пар  тия 
Т�ра�асы Ерлан �ошановты� �аулы сы  мен 
Шолпан Каринова «AMANAT» пар тия сыны� 
Хатшысы болып та�айындалды.

«AMANAT» әйелдердің мемлекеттік басқару 
ісіне және қоғамдық �мірге белсенді араласуын 

кеңейту бағытында жүйелі жұмыс істеп жатыр. Бұл – партияның сайлауалды 
бағ дарламасындағы негізгі тармақтардың бірі. Биыл ақпандағы «AMANAT» 
әйелдер форумында айтылған бастаманың жалғасы ретінде бүгін партия 
Хатшысы лауазымына Шолпан Каринова тағайындалды.

Шолпан Каринова 1972 жылы 1 қаңтарда дүниеге келген. Ш.Уәлиханов 
атындағы К�кшетау педагогикалық институтының түлегі. 2016 жылы Омбы 
мемлекеттік педагогикалық университетін тәмамдаған.

Еңбек жолын 1994 жылы ауыл мектебінде мұғалім болып бастады.
+р жыл дары білім беру ұйымдарында оқытушылық қызметпен айналысты.
1998-2003 жылдары мектептерде және К�кшетау медициналық колледжінде 
педагогикалық қызметпен айналысты.

2004-2005 жылдары Солтүстік Қазақстан облысы Тайынша ауданындағы 
№5 орта мектептің директоры болды.

Жергілікті атқарушы органдарда мол жұмыс тәжірибесі бар.
2005-2012 жылдары Тайынша ауданында білім б�лімінің басшысы, Солтүстік 

Қазақстан облысы білім басқармасы басшысының орынбасары қызметтерін 
ат қарды.

2012-2013 жылдары Петропавл қаласы әкімінің әлеуметтік сала бойынша 
орынбасары болды.

2013-2017 жылдары – Солтүстік Қазақстан облысы білім басқармасының 
басшысы.

Шолпан Каринованың орталық мемлекеттік органдарда да жұмыс тәжірибесі 
бар.

2017-2018 жылдары – ҚР Білім және ғылым министрлігінің Мектепке дейінгі 
және орта білім департаментінің директоры.

2019-2022 жылдары – ҚР Білім және ғылым вице-министрі.
2022 жылғы шілдеден 2023 жылғы маусымға дейін Қазақстан Республикасы 

Оқу-ағарту бірінші вице-министрі қызметін атқарды.

ҚАРАҒАНДЫДАҒЫ ҚАЙҒЫЛЫ ОҚИҒА 
ЕРЕКШЕ БАҚЫЛАУДА

(Басы 1-бетте)

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстанның жаңаша келбетінің 
бірі тең әрі әділетті қоғам құру екенін баса 
айтқаны белгілі. Оның алғы шарттары да 
жа салуда. Былтыр ел тарихындағы аса 
маңыз ды саяси оқиғалардың бірі Жал-
пыұлт тық референдум �ткізіліп, Ата заңы-
мызға �згертулер мен толықтырулар ен-
гізілді. 2020 жылдан бері жаңа сайланатын  
Пар ламент Мәжілісі мен барлық дең гей-
дегі мәслихат депутаттарының 30 пайызын 
әйел дер мен жастар құрауы тиіс деген 
мін дет қойылды. Биліктегі әйелдер үлесі 
ар тып, іскер әйелдерге мемлекеттік түрлі 
қол дау к�рсетілуде. Мұның барлығы жо-
ғары да аталған к�шбасшы әйелдердің 
қо ғамдағы р�лін арттырудың алғышарты 
деп білемін», – деді партияның Атқарушы 
хатшысы.

Dз кезегінде, Президент жанындағы 
+йел дер істері және отбасылық-демог ра-
фия лық саясат ж�ніндегі ұлттық комиссия 
т� ра ғасының орынбасары Ләззат Сүлей-
мен Орта Азия елдерімен салыстырғанда, 
Қазақстанда әйелдер к�шбасшылығы 
айтарлықтай дамып келе жатқанын 
айтты.

«1991-2010 жылдар аралығында елі міз-
дің оңтүстік �ңіріндегі аудандық мәсли-
хат тарда бірде бір әйел депутат болған жоқ. 
Кейін, 2010-2022 жылдары ұлттық комис-
сия барлық деңгейдегі мәслихаттарда әйел 
депутаттардың болуын бақылауға алды. 
Мә селен, 2010 жылы мәслихаттардағы 
әйел депутаттардың үлесі небары 10%-ды 
құ раса, 2022 жылы бұл к�рсеткіш 30%-ға 
жетті. БҰҰ-ның 2021-2022 жылдардағы 
де   регіне сәйкес, ерлер мен әйелдер ара-
сын дағы даму индексі бойынша ресурсы 
�те жоғары елдердің қатарында тұрмыз. 
Сон дай-ақ Қазақстан білім беру к�рсеткіші 
бойынша ерлер мен әйелдер арасындағы 
тең дікті қалыптастыра білген санаулы 
мем лекеттердің бірі саналады. Бұл – саяси 
к�ш басшылыққа қажет ең басты ресурс. 
Бі лімді, ақылды қыз-келіншектер – ел 
тіре гі», – деді ол.

Осы орайда, Конституциялық Сот Т�-
ра ғасы Эльвира +зімова әйелдер к�шбас-
шы лығының маңызына тоқталып, оның 
ел дамуына, қоғамды ізгілендіруге және 
де мократияны нығайтуға қосатын үлесі 
туралы айтты.

Халық қалаулылары қайғылы оқиға 
ор нында «Арселор Миттал Теміртау» АҚ 
�кіл дерімен келісс�з жүргізді, сондай-ақ 
қа за тапқан және жоғалып кеткен шах-
тер лердің отбасыларымен және кәсіпо-
дақ �кілдерімен кездесті.

«Мен осы Шахтинск қаласында 45 жыл 
�мір сүріп, аталған   компанияда 27 жыл 
жұмыс істедім. Осы және осыған дейінгі 
апаттар к�з алдымда болды. Бұл – үлкен 
қасірет. Мұндай апаттар үнемі қайтала-
на ды. Мемлекет пен уәкілетті органдар 

тара пынан бақылауды күшейтетін кез 
кел ді. Себебі к�мір �неркәсібі Қазақ-
стан да ғана емес, бүкіл әлемде ең қауіпті 
са ла саналады. «AMANAT» партиясы 
тер геу амалдарын жіті қадағалап, қаза 
тап қандар мен олардың отбасылары үшін 
әділ дік орнатады», – деді Мәжіліс депу-
та ты Арман Қалықов.

«AMANAT» партиясы к�здеген басты 
мақ саттың бірі – болашақта осындай 
оқи ғаларға жол бермес үшін барлық жұ-
мыс шыға сенімді жағдай жасау.

«Бұл – 90 жылдары Митталға су-те-
гінге берілген инфрақұрылымға нем құ-
рай лы қараудың салдары. Ай мен күннің 
ама нында отандастарымыздан айыры-
лып қалып жатырмыз. Бұдан былай бұған 
жол беруге болмайды. Бұл жағдай әрқай-
сы мыз, тіпті тұтас халқымыз үшін үлкен 
қа сірет. Dкінішке қарай, мұндай апаттар 
келе-келе қалыпты жағдайға айналып, 
оған етіміз үйреніп бара жатқанын бай-
қап отырмыз. Мәйіт табылады, салдары 
жойылады. Осындай оқиғалардың үнемі 
қайталанып отырғанына үйренісіп кет-
тік. Келесі күні түк болмағандай, шах тер-
лер тағы �з �мірін қауіп-қатерге тігіп, 
әдет кі жұмысына кіріседі. Бұған тоқтау 
са латын кез келді. Жұмысшылар лайық-
ты жалақы алып қана қоймай, отбасына 
аман-есен оралатынына сенімді болуы 
керек», – деді депутат Никита Шаталов.

Мәжіліс депутаттары, «AMANAT» партиясы фракциясыны� м(ше лері 
Арман �алы�ов, К*дайберген Бекс*лтанов пен Никита Шаталов «�аза�стан» 
шах тасында�ы жа�даймен және жедел штаб ж*мысымен та нысты. Мә-
жілістегі партия фрак ция сы ал�аш�ы са�аттан-а� жа� дайды ерекше ба�ы-
лауда *стап отыр. 

TOMIRIS: ЖОБАҒА 300-ден 
АСТАМ АДАМ ӨТІНІМ БІЛДІРДІ

«Бүгін осында еліміздің іскер, белсенді 
әрі мықты әйелдері бас қосып отыр. +ри-
не, әр азаматқа жанашыр болып, қол 
ұшын созу мүмкін емес. Алайда сіздер 
к�п  шілік қол жеткізетін оң �згерістер жа-
сай аласыздар. Партия ел дамуына үлес 
қо сатын к�шбасшыларды тәрбиелеп, қол-
дау к�рсетеді. Сондықтан бұл жоба сіздерге 
байыпты бағыт-бағдар сілтеп, шебер лік-
теріңізді шыңдайды, жігерлеріңізді жа ни-
ды деген сенімдемін», – деді ол.

Бұл ретте Денсаулық сақтау министрі 
Ажар Ғиният әйелдер қауымы еліміздің 
медицина саласын дамыту ісінде маңызды 
р�л атқаратынын атап �тті.

«+йелдер тек медицина мекемелерінің 
жұ мысын ұйымдастырып, оны тиімді бас-
қарумен шектеліп қалмай, денсаулық 
сақ тау жүйесін жетілдіруге және медицина 
ғы лымын дамытудың стратегияларын 
әзірлеуге айрықша атсалысады. Жалпы, 
былтыр елімізде әйелдердің �мір сүру 
жасының орташа ұзақтығы 78-ге жетті. 
Бұған денсаулық сақтау саласындағы тың 
қадамдар мен әлеуметтік-экономикалық 
жағдайдың тұрақтылығы әсер етті деген 
ойдамын. Сондай-ақ еліміздегі 78 мың 
дәрі гер мен 180 мыңнан астам орта меди-
ци на персоналының қажырлы еңбегін де 
жоққа шығаруға болмайды. Олардың 80%-
ға жуығы – әйелдер», – деді министр.

Ал Мәжілістегі «AMANAT» фракция-
сы ның депутаты Айгүл Құспан тарихта 
есі мі қалған, ел тыныштығы мен жер тұ-
тас тығын сақтауға �лшеусіз үлес қосқан 
қазақ қыз-келіншектерінің �негелі �мірін 
тілге тиек етті. 

«Бұл жобаның ежелде ел билеген Тұ-
мар патшайымның атымен аталуында 
те рең мағына бар. Оның ел еркіндігі жо-
лын дағы қастерлі ісін Кенесары ханның 
қарын дасы Бопай ханым жалғастырып, 
жа нын құрбандыққа шалды. Екінші дү-
ние жүзілік соғыс жылдарында да қазақ 
қыз дары алғы шептен табылып, Мәншүк 
Мәметова, +лия Молдағұлова және Хиуаз 
Дос панова сынды аяулы аруларымыз ер-
лік пен к�зге түсті. Ел егемендігінің елең-
алаңында қазақ әйелдері ерлермен қатар 
жұмыс істеп, отбасын асыруға атсалысты. 
Елдігіміз, дербестігіміз үшін ерен еңбек 
сіңірді. Бүгінде +ділетті Қазақстанды құру 
ісінде ауызбірлік, сабырлық, білімділік 
және еңбекқорлық сынды асыл қасиеттер 
ауадай қажет. Осы қасиеттерді халықтың 

бойы на сіңіріп, қалыпқа айналдыруда елі-
міз дегі әйелдер қауымы айрықша р�л ат-
қа ратыны анық. Себебі әйел – отбасының, 
қо ғамның жаны мен сәні, қаны мен ары», 
– деді халық қалаулысы.

Dз кезегінде, Жамбыл облысы Тараз 
қа  лалық мәслихатының депутаты – 
Tomiris жобасының былтырғы қатысу шы-
сы +йгерім Дәулетбаева партия бастамасы 
арқылы дағдысын дамытып, білімі мен 
құ зыретін жетілдіргенін жеткізді.

«Бұл жобаның ауқымы – кең, бола ша-
ғы – жарқын. Қатысушылар �ңірлердегі 
әлеу меттік-экономикалық жағдайды жақ-
сартуға бағытталған саяси жобаларды 
әзір леп, қолданысқа енгізе алады. Dзім VII 
жә не VIII шақырылымның депутаты әрі 
Tomiris-ті тәмамдаған шәкірт ретінде айта-
рым, жоба аясында жинаған тәжірибенің 
еңбек жолымда к�п к�мегі тиді. +лі де тиіп 
келеді. Осында оқыған кездерімді әрдайым 
жы лылықпен еске аламын. Биылғы қа-
тысу шылар, сіздер де мамандардың ақыл-
кеңесін барынша ынта қойып тыңдап, 
арман-мақсаттарыңызға жетесіздер деген 
ой дамын», – деді ол.

Сондай-ақ жиынға Tomiris жобасының 
тағы бір жеңімпазы – Қостанай облысы 
Же тіқара аудандық мәслихатының де пу-
таты Оксана Ержанова қатысты. Бүгінде 
ол тек халық қалаулысы ғана емес, сондай-
ақ аудандық гендерлік қолдау орта лы ғы-
ның жетекшісі, отбасында зорлық-зом бы-
лық к�рген құрбандарға арнайы кризистік 
орталық ашқан жанашыр жан саналады.

Tomiris-тің жаңа қатысушыларын к�-
ріп, қатты қуанып отырмын. Бұл қанша-
лық ты маңызды әрі берері мол жоба екенін 
оқу барысында ұғынасыздар. Тәжірибе 
алмасып, ерекше күш-қуат жинайсыздар.  
Бұрын нан таныс дүниеге жаңа к�зқарас 
қа лыптасады. Былтыр әр қатысушының 
жетістігіне қуанып, қиындықтарды бірге 
ең сердік. Бір-бірімізге сенімді тірек бо-
лып, шалқар шабыт сыйладық. Сіздер де 
шың далып шығасыздар деген ойдамын. 
Бір биіктен бір биікті бағындыра беріңіз-
дер», – деді ол.

Іс-шара барысында қатысушылар �з-
дерін толғандырған сұрақтарын қойды. 
Осымен екінші мәрте ұйымдастырылып 
отыр ған тренинг жұмысы елордада 21-25 
тамыз аралығында �теді. Оқыту жұмысы 
аяқ талған соң, қатысушыларға тиісті сер-
тификат табысталады.

ИГІ ДӘСТҮР – 
ОҚУ ЖЫЛЫНА КӨМЕК

«AMANAT» партиясы жаңа оқу 
жылы қарсаңында «Баланы мектепке 
дайындайық!» жалпыреспубликалық 
қайырымдылық акциясын бастағанын 
хабарлайды. Игі дәстүрге айналған 
акция «Бақытты отбасы» партиялық 
жо басы аясында осымен 13-ші мәрте 
�т кізіліп отыр. Оның басты мақсаты – 
к�пбалалы және аз қамтылған отба-
сылардағы балаларды жаңа оқу жы-
лына дайындауға к�мектесу.

Акцияға партияның Орталық 
аппараты мен �ңірлік филиалдарының 
қызметкерлері, партия депутаттары, 
бастауыш партия ұйымдарының мү-
шелері және ұрпақ болашағына бей-
жай қарай алмайтын қарапайым аза-
маттар қатысады. Ел аумағындағы 45 
мыңнан астам бала аманаттықтардан 
жаңа оқу жылына арналған жиынтық-
тар алады деп жоспарланып отыр. 
Яғни, оларға мектеп формасы, оқу-
лық тар мен кеңсе тауарлары салынған 
рюкзактар ұсынылады.

Мәселен, ШҚО-да «AMANAT» 
пар  тиясының «Баланы мектепке 
дайын  дайық!» акциясы аясында об-
лыс тық филиал ғимаратында балалар-
ға оқуға қажетті құрал жабдықтар 
са лынған с�мкелер табысталды.

«Қадірменді бүлдіршіндер, сіздер-
ге жаңа оқу жылы қарсаңында тек 
жақ сылықтар мен оқуда сәттілік ті-
лей мін. Қазіргі заманның талабы – 
жақ сы білім алу. Сондықтан да сабақ-
ты тек беске оқыңыздар. Ата-ана ла-
рыңыздың үмітін ақтап білімді азамат 
болып �сулеріңізге тілектеспін», – 
деді «AMANAT» партиясы фракция-
сы ның мүшесі, Шығыс Қазақстан 
об лыстық мәслихатының депутаты 
Тұрар бек +зекенов.

Партия бастамасымен �тіп жатқан 
шараға қатысушылар дән риза. Ана-
аналар да, балалар да да ұйымдас тыру-
шыларға ризашылықтарын білдіруде. 

«Балаларды мектепке дайындау 
оңай емес. Қазір барлық дүние қым-
бат. Біздің отбасымызда қатары нан 
бес бала мектепке барады. Осындай 
ша раларды ұйымдастыру сәлде болса 
қол дау деп ойлаймын», – дейді Dс ке-
мен қаласының тұрғыны Құралай 
Ма жатаева.

Ақт�бе облысында да облыстық 
мәс лихаттағы «AMANAT» фракция-
сының мүшелері жалпыреспубли ка-
лық дәстүрлі қайырымдылық акция-
сы на үлес қосты. Депутаттар 20 балаға 
оқу құралдарын алып, қаржылай к�-
мек к�рсетті. Жаңа оқу жылына дейін 
аманаттықтар облыстағы 2 мыңнан 
астам оқушыны мектепке дайындауға 
қол ұшын бермек. Бұл жолғы к�мекті 
�ңірде к�пбалалы және әлеуметтік 
жа ғынан аз қамтылған отбасылар ал-
ды. Бір жанұяда 7 бала болса, енді бірі 
ата-анасыз қалған балаларды қам қор-
лыққа алған. Барлығы да балаларына 

мейі рім мен қамқорлық сыйлап, қол-
дау к�рсеткен аманаттық депутаттарға 
дән риза. Сондай-ақ іс-шараны ұйым-
дастырған «AMANAT» партиясына да 
алғысын айтып жатыр.

«Қызымның екі ұлын қамқорлы-
ғыма алдым. Үлкені Алматыда уни-
вер ситетте оқиды, екіншісі – 7-сы-
нып қа к�шті. Жалғызбасты анаға екі 
баланы жетілдіру оңай емес. Оның 
үстіне, 4-5 жылдан бері осы балаларға 
ар нап үй салып жатырмын. Оның 
қақ пасын тұрғызуға да депутаттар к�-
м ектесті. Қайырымдылық ісі үшін 
«AMANAT» партиясына және де пу-
тат тарға ризашылығым мол», – деді 
63 жастағы Ағила Дилмағамбетова.

Ал Қарашаш Диярованың 7 бала-
сы бар. Жолдасы ІІ топ мүгедегі, �зі 
ба ла күтімімен үйде отыр. Оның 4 
ба ласы мектепте оқиды. Сондықтан 
да к�пбалалы ана депутаттардың к�-
мегі үлкен демеу екенін айтты. 

«Бақытты отбасы» партиялық жо-
ба  сы аясында ұйымдастырылған ак-
ция  ға барлық деңгейдегі депутаттар 
ат  са лысып жатыр. Қазірдің �зінде 
об лыстық мәслихат депутаттары Тал-
ғат Салфиков, Сергей Прокопьевтың 
әрқайсысы 300-ден астам оқушыға 
қажетті құрал-жабдықтар мен киім-
кешектер сыйлады. Акция аясында 
облыстағы 2 мыңнан астам оқушыны 
қамту к�зделіп отыр.

«AMANAT» партиясының «Ба-
қыт ты отбасы» партиялық жобасының 
ая сында «Балаларды мектепке дайын-
дайық!» акциясына �зге �ңірлердегі 
пар тияластар да белсенді қатысуда. 
Павлодар облысында бүгінгі таңда 
к�мекке мұқтаж жандардың тізімі 
анықталған. Бірінші кезекте к�мек 
ерек ше қажеттіліктері бар балаларды 
тәр биелеп отырған отбасыларға және 
асы раушысы жоқ балаларға үйлес-
тіріледі. Акция аясында депутаттық 
фракцияның мүшесі, облыстық мәс-
лихаттың депутаты Гнел Акопян 
жоғарыда аталған санаттағы балаларға 
мек теп керек-жарақтары мен сер-
тификаттарды табыстады. Гнел Мар-
тиро сович балаларға оқуды жақсы 
оқып, болашақтарының жарқын 
болуына ақ тілегін жеткізді.

Айта кетейік, «Халықпен бірге!» 
сай лауалды бағдарламасы аясында 
ал дағы бес жылда партия кемінде 1,2 
млн ыңғайлы оқушы орнын құруды, 
сондай-ақ үш ауысымды және апатты 
жағдайдағы мектептер мәселесін то-
лығымен шешуді к�здейді. Ж�ндеуді 
және заманауи жабдықтармен қам-
тамасыз етуді қоса алғанда, еліміздегі 
үш мың мектеп толықтай жетілдіруден 
�теді. Былтыр аманаттықтар 23 мың-
нан астам отбасындағы 42 мың оқу-
шыны мектеп формасымен, рюк зак-
тармен және кеңсе тауарларымен 
қам  тамасыз етті.

«AMANAT» партиясы аз �амтыл�ан отбасыларда�ы балаларды жа�а 
о�у жылына дайындау�а к�мектесуде. Саба� бастал�ан�а дейін 45 мы�-
нан астам бала�а жа�а о�у жылына �ажет жиынты� керек-жара� тарын 
табыстайды. 
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Жа�ында А	Ш сенаторы Ор-
талы� Азия елдерін, оны� ішінде 
	аза�стан�а �атысты Джексон-
Веник шектеулерін алып тастауды 
�сын�ан болатын. А	Ш – 	аза�-
стан�а 62 миллиард доллардан 
астам инвестиция ��й�ан ірі инвес-
торларды� бірі. Дегенмен екі ел 
арасында�ы экономикалы� ынты-
ма�тасты�ты� ны�аюы кім )шін 
тиімді екенін таразылап к*релік.  

Қазақстан тауар айналымы бойынша 
Америка Құрама Штаттарының сауда 
серіктестері арасында 81-ші орында. 2022 
жылы екіжақты сауданың жалпы к�лемі 
жалпы 5 млрд АҚШ долларын құрады. 
Сыбайлас жемқорлық секілді елеулі 
проб лемаларға қарамастан, еліміздегі 
ин вестициялық ахуал шетелдік инвес-
торларға қолайлы деуге болады. Сол се-
бепті бүгінге дейін америкалық компа-
ниялар отандық мұнай �ндірісіне ондаған 
млрд АҚШ долларына тең инвестиция 
салып отыр. Бүгінде екі ел арасындағы 
эко  номикалық қарым-қатынас негізінен 
инвестициялық және қосарланған салық 
салуды болдырмау туралы шарттар не-
гізінде жүзеге асырылып келеді. 

СЕНАТОР НЕ ДЕЙДІ?
Ендігі қадам екіжақты ынтымақтас-

тық тың одан әрі артуына ықпал етуі. Осы 
мақсатты алға тартқан америкалық се-
натор Крис Мерфи 1974 жылы КСРО-ға 

қарсы қабылданған Джексон-Ваник 
шектеулерінің Қа зақстан, =збекстан 
және Тәжікстанға қатысты тұсын жоюға 
шақырды. Осы лайша, Орталық Азия 
елдері тұрақты қалыпты сауда қаты-
настары (PNTR) мәртебесіне ие болуы 
мүмкін.

АҚШ сенаторы (Кон нектикут шта-
тының демократы), АҚШ Сенатының 
Халықаралық қатынастар комитетінің 
мүшесі, Крис Мерфи The Diplomat басы-
лымына арналған мақаласында Кон-
грессті Джексон – Ваниктің Қазақстан, 
=збекстан және Тәжікстан үшін сауда 
шектеулерін жоюға және сол елдерге 
тұрақты қалыпты сауда қатынастары 
(PNTR) мәртебесін беруге шақырды.

The Diplomat басылымына арналған 
мақаласында сенатор неліктен АҚШ Ор-
та лық Азиямен қарым-қатынасты нығай-
ту үшін аумалы-т�кпелі геосаяси жағдай-
ларды пайдалану қажет екенін с�з етеді.

«Ресей мен Қытай Қазақстан, =збек-
стан және Тәжікстан сияқты елдерге зор 
ықпал етуде, ал аймақтағы ынтымақтас-
тықты арттыру жұмыстары бойынша 
АҚШ ұзақ уақыт қалыс қалды. Бірақ біз 
мұның соңы неге апарып соқтыратынын 
білеміз. =йткені Орталық Азия халқы 
үлкен экономикалық инвестициялар 
салып отырған к�ршілес алпауыт елдерге 
сақтықпен қарайды. АҚШ бұл мүмкін-
діктер терезесін пайдаланып, қанауға 
емес, серіктестікке негізделген стратегия-
лық балама ұсынуы керек», – деп жазды 
Мерфи.

Ол АҚШ-тың Орталық Азиядағы 
қарым-қатынасына аталмыш түзетулер 

қалай кедергі келтіретінін былайша 
түсіндіреді:

«=кінішке қарай, біздің жолымызда 
анахронистік заң тұр. 1974 жылы Америка 
Құрама Штаттары Джексон – Веник 
түзетуін қабылдады, ол АҚШ-тың кеңес-
тік еврейлер мен басқа да азшылық топ-
тардың эмиграция құқығын шектейтін 
елдермен сауда қатынастарына толығы-
мен тыйым салды. Кеңес Одағы тарап 
кеткеніне елу жылдан астам уақыт �тсе 
де, қырғи қабақ соғыс дәуірінің сарқын-
шағы біздің Қазақстанмен, =збекстанмен 
және Тәжікстанмен қарым-қатына-
сымызды шектеуде. Мәселен, Еуропа 
Ода  ғы соңғы бірнеше онжылдықта кон-
гресс к�птеген бұрынғы Кеңес мемлекет-
терін, соның ішінде Ресейді қалыпты 
сауда режиміне «ауыстыруға» арналған 
заңдар қабылдады».

АҚШ сенаторы аймақтағы �зара 
ынтымақтастықтың артықшылықтарын 
да атап �тті.

«Орталық Азияның орналасқан жері, 
әрине стратегиялық тұрғыдан маңызды. 
Одан б�лек, к�мірсутектер мен сирек 
кездесетін минералдар сияқты табиғи 
ресурстарға бай. Америка Құрама Штат-
тары пайдалы қазбалар жарысына «ке-
шігіп» келді. Бірақ Байден Eкімшілігі 
Қауіпсіздік пен жеткізу тізбегін кеңейту 
үшін үлкен күш жұмсап отыр. Жылдық 
ЖІ= 280 миллиард долларды құрайтын 
бұл елдерге PNTR беру америкалық биз-
неске Орталық Азия нарығына қол жет-
кізуге к�бірек мүмкіндік береді, сауда мен 
инвестицияның дамуына ықпал етеді. 
Осылайша, Орталық Азия мемле кеттері 
�з экономикасын әртараптандыра алады, 
жұмыс орындарын құра алады және Ресей 
мен Қытайға экономикалық тәуелділігін 
т�мендете отырып, �з халқы ның �мір 
сүру деңгейін арттыра алады».

ҚАЗАҚ ТА 
КЕНДЕ БОЛМАЙДЫ

Сонымен, бұл қадам аймақтағы аме-
рикалық бизнестің қатысуын кеңейту 
үшін қосымша ынталандырулар жасауға 

арналған дедік. Бірақ минералды ресурс-
тар мен сирек жер металдарынан б�лек 
АҚШ жоғары �ңделген �німдерге дейінгі 
импортты ұлғайтуды к�здеп отыр. Демек, 
қазақстандық �ңдеу �неркәсіп пен эко-
номиканың �зге де салалары үшін жаңа 
нарыққа жол ашылмақ. 

Тәуелсіз сарапшы Бауыржан Ысқақов 
шектеулер �з күшін жойса, мемлекет ішкі 
экономикалық проблемаларды шешуді 
де мықтап қолға алады деген пікірде.

– Джексон-Вэник түзетуі екі жаққа да 
тиімді, дегенмен АҚШ үшін шектеулердің 

алынғаны дәл қазір тиімдірек болар еді. 
=йткені олар Орталық Азия, оның ішінде 
Қазақстанға тұрақты қалыпты сауда қа-
тынастары бар ел ретінде мәртебе беріп, 
инвестицияларын да арттыруға мүмкіндік 
алады. Қазір аймақтағы геосаяси жағдай-
лар керісінше АҚШ экономикасы үшін 

кері әсерін тигізуде. Ал Қазақстан Орта-
лық Азиядағы инвестициялық климаты 
�те жоғары ел болып саналады. Ал бізге 
әртараптандыру саясатын ұстанған-
дықтан, қазіргі ынтымақтастық орнатқан 
елдермен шектелмей, АҚШ секілді іргелі 
одақтас елдермен экономикалық байла-
ныс орнатқан тиімді. Eрі ішкі нарықта 
үлесі бар америкалық бизнес �кілдерімен 
байланысты одан әрі арттыру бізге ар-
тықтық етпейді, – дейді экономист.

«АҚШ-пен экономикалық қарым-қа-
тынасымыздың дамуына осы шектеулер 
ғана кедергі келтіріп тұр ма?» деген сауа-
лымызға Бауыржан Ысқақов былайша 
жауап берді:

– АҚШ-пен экономикалық қарым-
қа тынасымыздың дамуына осы шектеу-
лер кедергі келтірді деуге келмес. Соны-
мен қатар жемқорлық және �зге де мүд-
делі топтардың �з компанияларының 
қызметіне артықшылықтар беру арқылы 
�зге де кәсіпорындарға кері әсерін тигізу 
секілді факторлардың барын жоққа шы-
ғармаймыз. Бірақ осы Джэксон-Вэник 
шектеулері алынып тасталса, екіжақты 
экономикалық қарым-қатынастарды 
жақсартуға кері әсер етіп келген басқа да 
факторлардың болмауын Үкімет �з ба-
қылауына алады деп ойлаймын.

Сондай-ақ эксперт PNTR статусын 
алуға Қазақстан әбден лайықты деп есеп-
тейді. Сонымен бірге бұл шектеулердің 
күші жойылып, біздің экономикалық 
бағыттағы мемлекет деген мәртебеміз 
қал  пына келсе, экономиканың �ндіріс, 
�неркәсіп, логистика секілді тағы да бас-
қа барлық тиімді секторы жанданады деп 
айтуға болады. 

Осылайша, америкалық саясаткерлер 
соңғы онжылдықта пайда болған аймақ-
тағы  �з орнын қайта айқындамақ. Бұл 
жаңа жоспар құруды талап етеді. Сондай-
ақ АҚШ алдағы уақытта оң әсер ететін 
экономикалық ынтымақтастық пен ты-
ғыз саяси байланыс орнату арқылы �ңір 
мемлекеттерімен �зара іс-қимылының 
не гіз дерін айтарлықтай нығайтуға ұмты-
лады.

ШЕКТЕУЛЕР АЛЫНСА, 
ЭКОНОМИКА ШАРЫҚТАЙ МА?

Кәмила ЕРКІН

Джексон – Ваник түзетуі 
(Джексон – Ваник к�мек) – 
1974 жылы АҚШ-тың сауда 

туралы заңына (1974) эмигра-
цияға кедергі келтіретін, 
сондай-ақ басқа да адам 

құқықтарын бұзатын елдермен 
сауданы шектейтін түзету. 

Конгрессмендер Генри Джексон 
мен Чарльз Ваник ұсынған. 
Түзету �з азаматтарының 

эмиграция құқықтарын, сон-
дай-ақ басқа да адам 

құқықтарын бұзатын немесе 
айтарлықтай шектейтін 

елдерге саудадағы ең қолайлы 
режимді, мемлекеттік несие-
лер мен несиелік кепілдіктерді 

беруге тыйым салады.

(Басы 1-бетте)

Ал биылғы егілген күнбағыс пісіп-
жетілгенше және оларды жинап алғанша, 
�ткен айдан бастап санар болсақ, үш ай 
уақыт бар. Ол дегеніміз – қазан айының 
ортасы. =йткені егінін жинап алғаннан 
кейін де шаруалар оны бірден май зауыт-
тарына апара қоймайды. Eуелі элеваторға 
сақтайды, одан соң кептіреді, сапасын 
белгілі бір дәрежеге келтіреді, сосын барып 
қана зауыттарға тапсырады. Осы есеппен 
алғанда барлығы т�рт айға қор керек. Ол 
дегеніміз – 360 мың тонна. Одан қолда 
барды шегеріп тастасақ, 100 мың тонна 
күнбағыс дәнінің тапшылығы туындайды. 
Зауытта рымыз тоқтаусыз жұмыс істеу үшін 
бізге осынша к�лемде шикізат керек екен.

«Екінші себеп: биыл жиналатын жалпы 
�нім былтырғыдан аз болады деп бағаланып 
отыр. Бұған дейін хабарлағанымыздай, 
2022 жылғы жиын-терім 1 миллион 27 мың 
тонна болған болса, биыл одан 17%-ға аз, 
яки 850 мың тонна ғана �нім жиналуы 
мүмкін. Бұл – дайындалып, сұрыпталып, 
�ңделгеннен кейінгі �німнің салмағы. 
=йт кені биыл елімізде құрғақшылық қатты 
болып тұр. Мұндай ауа райы күнбағыстың 
басым б�лігі (60%-ы) �сірілетін Шығыс 
Қазақстан, Абай, Павлодар облыстарында 
қатты сезілуде. Болжамымыз расқа айналар 
болса, онда май зауыттарымыз келесі 
жылы тоқтап қалуы әбден мүмкін. Оның 
үстіне, билік онсыз да жетпей тұрған күн-
бағыс дәні экспортына шектеу қоймайтын 
болса, жағдай одан сайын қиын дамақ. 
Онда майдың бағасы шарық тап кетуі 
мүмкін. Сондықтан бұл мәселе ауқымды 
түрде қарқын алып кетпей тұр ғанда алдын 
алу қажет», – дейді «Қазақстан ның майлы 
дақылдарды қайта �ңдеу Ұлттық қауым-
дастығының» басқарма т�рағасы Ядыкар 
Ибрагимов.

Бұл мәселенің геосаяси деңгейде де 
астары бар екен. Мәселен, күнбағыс 
дәнінің әлемдік деңгейдегі �ндіруші лері 
– Украина мен Ресей мемлекеттері. Қазір 
ол елдер арасында әскери қақтығыс тар 
болып жатқанын ескерсек, �німнің со-
ғысқа дейінгі к�лемі айтарлықтай т�мендеп 
кеткені рас. Украи нада ол шамамен 5-6 
миллион тоннаны құрайды. Ресейде де 
осындай жағдай. Оның үстіне, құрғақ-
шылықтың ол елдерге де әсер етіп отыр-
ғанын қосыңыз. Сондық тан да бұл фак-
торлар, біріншіден майлы дақылдардың 
тапшылығына, екіншіден, әлемде де 
күнбағыс майы бағасының қымбаттауына 

әкелуі мүмкін. Онда жағдай күрделеніп, 
бағаны ұстап тұру қиындай түспек.

«Бұл нарықты біз 2016 жылдан бері 
зерттеп келеміз. К�птеген болжамымыз 
орындалып келеді. Осы мәселені к�теріп 
отырғанымыз сондықтан. =йткені қазір 
дабыл қақпасақ, ертең Үкімет май зауыт-
тарын кінәлап шығуы әбден мүмкін. Сол 
себепті бірінші кезекте күнбағыс дәнінің 
экспортына тыйым салу керек. Мәселен, 
бүгінде күнбағыс дәнінен 20%-дық экс-
порттық алым алынады. Ақшаға шаққанда 
ол тоннасына 100 еуродан кем болмауға 
тиіс. Бұл шара – дамыған елдерде кең 
қолданысқа ие, реттеу қатынасындағы ең 
бір оңтайлы шешім. Осыған сәйкес, біз 
бейінді министрліктен, нақтырақ, Ауыл 
шаруашылығы министр лігінен 1 қыр-
күйек тен бастап күнбағыс дәнін алымсыз 
тасымалдауға бір жылға квота енгізуін 
сұраймыз. Ал кедендік пошлинадан түскен 
қаражатты күнбағыс дәнін май зауыттарына 
�ткізген кезде субсидия ретінде ауыл ша-
руашылығы �німдерін �ндірушілерге 
қайтарып беруді ұсынамыз», – дейді 
басқарма т�рағасы.

Ядыкар Мусаджановичтің айтуынша, 
қазір күнбағыс майына зауыттарда баға 
�сіп жатқан жоқ. Егер былтырғы жылдың 
желтоқсан айымен салыстырар болсақ, 
май зауыттарынан шығатын �німнің 
бағасы керісінше 35%-ға т�мендеген. Қазір 
күнбағыс майының бағасы 1 литріне 480-
550 теңге тұрады. «Ал баға к�терілуі мүмкін 
бе?» дегенге келер болсақ, мұның барлығы 
бейінді министрліктердің жүргізіп отырған 
саясатына байланысты болмақ екен. Егер 
қазір шешім қабылдап, күнбағыс дәні 
экспор тына тыйым салмаса, онда баға кез 
келген уақытта к�теріліп кетуі мүмкін. 
Жағдайды қадағалаудан шығарып алар 
болсақ, онда бағаны ауыздықтау мүлдем 
мүмкін болмай қалады. Маман бұл тұста 
сауда желілерін дегі, үй жанындағы дүкен-
дердің, базар лардағы саудагерлердің 
бағаны қанша лықты қосып отырғанына 
назар аудару керек екенін айтады. «Біз 
мониторинг барысында байқағанымыздай, 
әлеуметтік маңызы бар азық-түлік тауар-
ларына үстеме қосылатын алыпсатарлық 
құн 15%-дан аспасын деген талап барлық 
жерде, барлық уақытта сақтала бермейді. 
Сондықтан да мемлекет тарапынан 
қадағалауды күшейте түсу қажет».

«СҰР» ИМПОРТ – ҰРЫ ИМПОРТ
Еліміздегі қант зауыттарының проб-

лемасын біз бұған дейін де жазғанбыз. 
Содан бері к�п нәрсе �згермегенге ұқ-
сайды. Оның үстіне, тағы бір проблема 
жамала түскен сыңайлы. Айталық, бұған 

дейін біз «Ақсу-Қант» зауытын газифи-
кациялау мәселесін, қант қызылшасын егу 
алқаптарын ұлғайту мәселесін к�терген 
едік. Бірақ «Жетісу облысы Энергетика 
және тұрғын үй-коммуналдық шаруашы-
лық басқармасы» ММ берген жауапқа 
қарасақ: «Бүгінде Ақсу, Сарқанд және 
Алак�л аудандарындағы елді мекендерді 
газдандыру үшін «Талдықорған – Үшарал» 
магистралды газ құбырының құрылысы» 
бойынша жобалық-сметалық құжаттама-
лары жасап шығарылған. Онда «Қапал», 
«Жансүгіров», «Сарқанд», «Қойлық», 
«Қабанбай» және «Үшарал» газ тарату 
стан саларының тармақтарын тарту қарас-
тырылған. Осы жұмыстар кезінде Ақсу 
қант зауытының қажеттілігі ескерілетін 
болады. Бүгінгі таңда жоба мемлекеттік 
сараптамадан �туде. Оның қорытындысы 
қыркүйек айында қолымызға тимек. 
Құрылыс-монтаждау жұмыстары 2024-
2029 жылдарға жоспарланған» делінген.

Ал егіс алқаптарына қатысты АШМ-
ның хабарлап отырған: «19 мың гектар 
жерге қант қызылшасы егілді» деген ақ-
параты шындыққа сәйкес келмейді, іс 
жүзінде 14-15 мың болуы мүмкін. Бұл ту-
ралы «Қазақстанның қант, тамақ және 
қайта �ңдеу �неркәсібі қауымдастығы» 
мәлімдеп отыр. =йткені, биыл к�птеген 
шаруа үшін су мәселесі �ткір күйінде 
қалып отыр. Ал қызылша суды к�п қажет 
ететін �нім. Десе де, қауымдастық �кілдерін 
дәл қазіргі таңда алаңдатып отырғаны – 
Ресей Федерациясынан ж�н-жосықсыз 
ағылып келіп жатқан «сұр импорт» мә-
селесі.

«ЕАЭО-ның Индикативті балансына 
сәйкес, РФ-дан Қазақстанға 250 мың 
тоннадан артық импортталмауы тиіс. Десе 
де, автомобиль к�лігімен елімізге әкелініп 
жатқан қант к�лемі нақты белгісіз. Сәуір 
айында бидай �німдерінің импортына 
тыйым салынғаннан бері жүк тасымал-
даушылар қант тасуға к�шті. Құжатсы з, 
қолма-қол ақшаға әкелініп жатқан «сұр 
импортта» шек жоқ. Бір жағынан рубльдің 
күрт девальвациясынан ол арзандап кеткен 
болса, екінші жағынан бұл – экономикалық 
тиімді, ол жаққа Қазақстаннан к�к�ніс 
алып барған жүк к�ліктері бос оралмау 
үшін қант алып қайтады. Тіпті, құжатында 
қырғыз еліне деп тиелген бұл �нім жалған 
транзит жолымен еліміздің базарларында 
қалып қойып жатыр. Одан б�лек, қызылша 
қанты деген желеумен, елімізге �ңделмеген 
(шитті) қант келуде. Бұл Еуразиялық 
Экономикалық Одақ аясында заң бұзу-
шылыққа жатады. Мәселен, Ресейдің 
Раевский қант зауыты 20 мың тонна �ң-
делмеген қант алдырған, соның шетінен 

Қазақстанға да жіберіп жатыр. Енді осы 
заңсыз әкелінген арзан қант еліміздегі 
дилерлердің қоймаларында сықа толып 
тұр. Қазір қоймаларда бұрын-соңды 
болмаған 100 мың тонна шекер бар, яки 
Қазақстанның алдағы екі айлық сұранысы 
жиылып тұр. Бұл қазақстандық осы тауарға 
қоймаларда да, дүкен с�релерінде де орын 
жоқ деген с�з. Оның үстіне, еліміздегі қант 
зауыттарынан шығатын �німнің �зіндік 
құны 440-470 теңге болса, контрабанда-
шылар Ресейдің «сұр шекерін» 330 теңгеден 
т�мен сатуда. Ресейде биыл қызылша егіні 
бітік шыққан, олар оны �ңдеуді бастап 
кетті. Рубль әлсіреген соң қазір солтүстік 
Қазақстанда ресейлік қанттың бағасы – 
320 тенге», – дейді «Қазақстанның қант, 
тамақ және қайта �ңдеу �неркәсібі қауым-
дастығы» президенті Айжан Наурыз-
ғалиева.

Айжан Абақанқызының айтуынша, 
қазір Қазақстандағы қант зауыттарының 
қоймалары да аузы-мұрнынан толып тұр. 
Олардың �тпей тұрған себебі: қымбат, ал 
қымбат болатын себебі: оларды қант зауыт-
тары EКК-нің қаржысына сатып алынған 
қант құрағынан жасаған. Шикізатты дәл 
бір сатып алар кезде олардың биржадағы 
бағасы күрт �сіп, $400 доллардан $540 дол-
ларға бір-ақ жеткен, бұл айналып келгенде 
�зіндік құнына әсер етіп отыр. Олардың 
қызылша пісіп, оны �ңдеуге болатын қазан 
айының басына дейін сату мүмкін емес. 
=йткені «сұр импорт» тұншықтырып тұр. 
Сала мамандары мұның теріс салдары �те 
зор болуы мүмкін екеніне алаңдаулы.

«Еліміздің қант саласы үлкен бір 
апатты жағдайдың алдында тұр. Мәселен, 
2024 жылдың к�ктеміне дейін еліміздегі 4 
зауыт та толықтай жабылып қалуы мүмкін. 
Ел бюджеті бұдан екі есе ұтылып отыр. 
Біріншіден, контрабандалық импорттан ел 
қазынасына салық түспейді, екіншіден, 

зауыттар жабылса да бюджет салықтан 
айырылмақ. Тұралап тұрған салаға инвес-
тор келмейді, EКК займдары мен не-
сиелерін қайтару қиындап кетпек. Зауыт 
жабылса, жұмысшылары жұмыссыз қалып, 
сол �ңірлерде әлеуметтік ахуал күрделене 
түсуі мүмкін. Қант жеткізу тоқтап, кәсіп-
орынның тұрақты циклі де үзілмек. =з 
�ндірісіміздің жабылғаны ұзақ мерзімді 
перспективада азық-түлік қауіпсіздігіне 
нұқсан. =йткені импорт кідірсе, азайса 
немесе уақытша шектелсе, баға спекуля-
цияға ұшырап, былтырғы сценарий қай-
талануы мүмкін. Естеріңізде болса, Ресей 
қант экспортын жауып тастап, Қазақстанда 
оның 1 келісі 900 теңгеге дейін жеткен 
болатын. Ендеше 2024 к�ктемінде осындай 
жағдай орнауы әбден мүмкін», – дейді 
қауымдастық президенті.

Сала сарапшысының айтып отырған 
с�зінің жаны бар. =йткені, Ресейге �з 
�німін қымбатқа сатқан тиімді. Сондықтан 
да дәл қазіргі жағдайды демпинг деп 
бағалауға болады. Бірақ, жалған транзит 
және контрабанда жолымен жасалып 
жатқан заңсыз демпинг. Қалай болғанда 
да, «сұр» импорт – еліміздің несібесін 
үптеген ұры импорт болып тұр. Сондықтан, 
мұндағы ең бір тиімді шара – авток�лікпен 
жүк тасу жолын жабу керек. Сонда ғана 
елімізге келіп жатқан импорт к�лемін 
анықтауға мүмкіндік тумақ.

Қорыта айтқанда, мемлекеттік реттеу 
тетігін күшейту қажет-ақ. Себебі бір сала 
тауардың к�птігінен тұралап жатса, бір 
нарық аздығынан тоқырағалы тұр. Бұл 
деректерге нарық та ден қойып отырғанына 
с�з жоқ. Ертең мұндағы ойыншылар бұл 
жағдайды �з қолайына қарай қолданатын 
болады. Егер мемлекет дер кезінде шешім 
қабылдамаса, онда билікті бизнес алмақ. 
Ал бүгінгі бизнестің пайдакүнемдігі басым 
боп тұр. Оның соңы – қымбатшылық.

ҰШТЫ... ҰШТЫ... БАҒА ҰШТЫ!
Нұрлан ҚОСАЙ 
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Жыл сайын жа
а о�у жылы 
басталар т�ста «о�ушыларды
 
хиджаб кию» мәселесі к�теріледі. 
Б�л пікірталасты
 шешімін таппай 
келе жат�анына да онша�ты жыл-
дай болыпты. Осы аралы�та сала!а 
жауап беретін министрлерді
 бар-
лы!ы хиджаб кию зайырлы мем ле-
кетті
 за
ына да, білім стандарт-
тарына да сай келмейтінін айтты. 
Біра� естір ��ла� жо�. 

Жақында Оқу-ағарту министрі Ғани 
Бейсембаев оқушылардың хиджаб киіп 
мектепке келуіне қатысты пікір білдірді. 
Үкімет отырысынан кейін !ткен бас-
пас!з мәслихатында БАҚ !кілдері Оқу-
ағарту министрі Ғани Бейсембаевқа 
«мектепте хиджаб киюге рұқсат беріле 
ме?» деген сауал қойды. 

– Бәріміз білеміз, Конституцияда 
жазылғандай, біз зайырлы мемлекетпіз. 
Сондықтан мемлекет те, мектептер де 
Конституцияға сәйкес !мір сүруі керек 
деп ойлаймын. Зайырлы мемлекеттің 
заңын орындауға тиіспіз. Мектепте бала-
лардың білім дағдыларын қалыптас-
тырған кезде ол заң талаптарына сәйкес 
жүргізілуі керек, – деді Ғани Бейсембаев. 

Алайда министр аталған сауалға нақты 
«иә» немесе «жоқ» демегенінен қо ғамда 
түрлі жорамал жасағандар к! бейді. Бірі 
хиджаб киюді қолдаса, қоғам белсенділері 
жаппай мектеп формасына «діни 
атрибутиканы» қосуға қарсы шы ғуда. 
Мұндай пікірталас былтыр да болған. Ол 
кезде экс-министр Асхат Ай ма ғамбетов-
тың мектепке қыздарды ора мал мен кіргізу 
жағын қарастырамыз де ген сыңайда 
айтқан с!зі қоғам пікірін екіге жарған. 

– Министрліктің тиісті бұйрығы бар. 
Біз – зайырлы мемлекетпіз. Мектептер 
де зайырлы мекеме. 2016 жылдан бері 
қабылданған бұйрық бар. Ол !згермеді 
және !з күшін жойған жоқ. 9рине, мек-
теп формасын сақтау керек. Алайда 
шын дыққа тіке қарап, проблеманы жа-
сыр мауымыз қажет. Осы мәселеге қа-
тысты балалардың мектепке бармай 
жүр ген фактілері де бар. Білімнің 
инклюзивті болуы !те маңызды, яғни 
осы балаларға білім беруіміз керек. Ол 
онлайн форматта да болуы мүмкін. Қазір 
мектепке бармайтын балалар не істеп 
жатыр? Мысалға ол балалар «шетелде 
оқимыз» деп мектептен құжаттарын 
алып кетеді. Бірақ шындығында олар 
Қа зақстанның шекарасынан сыртқа 
шығып, ешқайда бармайды. Елімізде 
онлайн білім беру болмағандықтан к!р-
ші мемлекеттердің онлайн-мектеп-
терінен білім алып жатыр. Ал кейбірі 
тіпті мектепке баруды мүлде қойған. 
Ал мұндайға жол беруге болмайды. Бала-
ларымыз міндетті түрде білім алуы 
керек, – деген еді Асхат Аймағамбетов. 

Оның айтуынша, жалпы білім беретін 
мектептен бас тартып жатқан хиджаб 
киетін оқушылар санының артып ке-
туіне байланысты мектеп формасы ту-
ралы бұйрықты қайта қарауға мәжбүрлік 
туындаған. Алайда оқушылардың қанша 
пайызы хиджабын шешкеніне, қанша 
пайызы жекеменшік мектептерге кет-
кеніне қатысты нақты статистика жоқ. 
Арнайы зерттеу жүргізілген күннің !зін-
де мұндай санаттағы оқушылар азшы-
лықты құрайды. Сондықтан сарапшы-
лардың айтуынша, бұл мәселені ше-
шудің жалғыз жолы – мектепте хид жаб 
киюге рұқсат беру емес. Біз қоғам ре-
тінде ең бірінші зайырлылық принцпін 
сақтауымыз қажет. Себебі орта білімге 
діни атрибутиканы араластырудың 
соңы, қоғамдағы шиеленістердің 
ушығуы на әкелуі мүмкін. 

– Сырт к!зге ұсақ-түйек секілді к!-
рінгенімен, «мектепте хиджаб кию 
мәселесіне тосқауыл болу» еліміздің 
болашақ даму жолын айқындайтын 
шешім. Азаматтар, соның ішінде 
педагогтар сондай сәтте үнсіз қалса, ар-
тынан бармақ шайнап жүруіміз мүмкін. 
Бүгін қыз балалардың мектепке хид-
жабпен келуіне рұқсат берсек, ертең ұл 
балалар сабақтан босатып, мешітке 
намазға жіберуге сұранады. Ары қарай 
кейбір ата-аналар «балалардың қауіп-
сіздігі» деген сылтаумен мектепте намаз 
оқитын зал ашуды талап етпесіне кім 
кепіл? Құқықтануда «прецедент» деген 
ұғым бар. Қазақстанда мұсылмандардан 
!зге христиан-православтар да жетерлік. 
Оларға да икона іліп, шоқынатын бұрыш 
ашып береміз бе? Сосын елімізде тыйым 
салынбаған !зге діни сенім !кілдері – 
католиктер, иудейлер, буддашылар да 
бар. Ертең олар да !з наным-сенімдерін 
орта білім саласына тықпалайды, – дейді 
білім сарапшысы ;мір Шыныбекұлы.

Иә, «мектепте хиджаб киюге рұқсат 
беру керек» деген с!з шыққалы еліміздегі 
кейбір радикал топтардың тамырына қан 
жүгіре бастады. Олар !з сенімдерін тек 
қоғамдық орындарда ғана таратпай, 
буыны әлі қатпаған бүлдіршіндерге де 
насихаттамасына кім кепіл? Бәлкім ер 
балалармен қыз балалардың бір сыныпта 
оқуы, ер мұғалімдердің сабақ беруіне де 
ертең қарсы шығатындар к!бейер. 

ХИДЖАБ – 
МЕКТЕП ФОРМАСЫ ЕМЕС

Орта білім беру ұйымдары үшін 
міндетті мектеп формасына қойылатын 
талаптарды бекіту туралы Қазақстан 
Республикасы Оқу-ағарту министрінің 
2016 жылғы 14 қаңтардағы № 26 бұйрығы 
бар. Осыған сәйкес, қазақстандық 
оқушылар мектеп формасын киюі керек. 
Мектеп формасына қойылатын талаптар 
хиджаб киюге тыйым салады. Мектеп 
қабырғасында хиджаб киюге тыйым салу 
зайырлылық қағидаттарына сәйкес оқу 
орнының ішкі тәртібін сақтау мақса-
тында енгізілген. Мектептен тыс жер-
лерде бұл мәселе бойынша тыйым 
салынбайды. Қыздарға арналған мектеп 
формасына пиджак, жилет, юбка, 
шалбар, классикалық блузка немесе 
түймелері әлде сыдырмалы құлып бар 
тоқылған куртка/кардиган, поло жейде 
немесе футболка (қыста: тоқылған 
жилет, сарафан) кіреді. Сон дай-ақ 
қыздарға арналған кең және ұзын 
шалбар аяқтың тобығын жауып тұруы 
шарт. «Мектеп формасын сақтау» деген 
с!з «қандай да бір атрибутика мен эле-
менттерді пайдаланбауды» тұспал дайды. 
Және де бұл тек діни ғана емес, кез келген 
!зге атрибутиканы киюге тыйым салын-
ғанын білдіреді. Мысалы, бала мектепке 
еркін, сәнді немесе спорттық киімде, 
жарқын және к!зге түсетін әше кейлері 
бар киімде келе алмайды. «Форма» деген 
ұғым барлық осы қаты настарды реттейді. 
Ендеше министр ліктің «орта білім бе-
рудегі бірыңғай форма» туралы бұйры-
ғының !зі оқушы ларға хиджаб киюге 
болмайтынын к!рсетіп тұр. 

– «Мектепте хиджаб кию» дегенді !з 
басым қолдай қоймаймын. Хиджаб кию 
мәселесі кейіннен діни ұғымдардың кү-
шеюімен қатар шықты. ;зім де мектеп 
басшысы болған кезде мұндай мәселе-
лермен жиі кездестім. Қазақ ешуақытта 
қайғы үстінде де қара орамал тартпаған. 
Тұрмысқа шығып, табалдырық аттаған 
соң ғана үлкен әжелер ақ орамал жауып, 
батасын беретін деп оқушыларға ұғын-
дырып айтып келемін. Ұстаз ретінде қыз 
бала еркін !скенін қалаймын. Мұндай 
үрдіс қазақ халқының танымына, сал-
тына жат нәрсе. Сондықтан таза қазақи 
тәрбие ж!німен ұлттық болмысымызды 
ұмытпауыз қажет. Ал кәмелет жасынан 
асып, тұрмысқа шыққан кейінгі ұстаным 
әркімнің !з еркінде, – дейді Қазақстан 
педагогика ғылымдары академиясының 
академигі, Қазақстанның Еңбек ері 
Аягүл Миразова. 

Оның айтуынша, мектептерде бірың-
ғай мектеп формасының сақталмауы 
оң-солын танып үлгермеген балаға қы-
сым болуы мүмкін. Сондықтан ата-
аналарға түсіндіру жұмыстарын жүргізу 
керек. Себебі оқушылардың хиджаб 
кигені мектептердегі буллингты ушық-
тыра түседі. 

Ал 9леуметтану ғылымдарының кан-
дидаты Талғат Жақиянов «Зайырлылық» 
қағидасы мен нормаларын әр тарап !зіне 
қарай тартып, !зінше интерпретация 
жасап жатқанын айтты. 

– Мектеп – әлеуметтік институт. 
Оның атқаратын нақты функциялары 
бар. Білім беруден басқа мектептің 

маңыз ды функцияларының бірі – эга-
литар лық функция. Эгалитаризация – 
теңдестіру дегенді білдіреді. Яғни, 
мектеп әртүрлі ортадан, отбасынан кел-
ген балалар үшін бірдей әлеуметтік 
кеңістік жасап, сол арқылы білім алуға 
қа жетті жағымды психологиялық-пе-
дагоги калық атмосфера жасау міндетін 
де атқарады, – дейді Талғат Жақиянов. 

Оның айтуынша, әлеуметтануда 
«әлеуметтік стратификация» деген ұғым 
бар. Бұл ұғым қоғамның әлеуметтік тап-
тар мен қабаттарға жіктелуін сипаттайды.

Кез келген қоғамда таптар мен қа-
баттар бар. Біздің қоғамда да жоғарғы, 
орта және т!менгі (тіпті, андеграунд) тап 
бар. Мектепке келген оқушылар осы 
таптардың !кілдері. Олардың материал-
дық жағдайы, ең алдымен, сыртқы кел-
беттерінен к!рініс береді. Балалардың 
бірінің қымбат киінуі, ал бірінің жұпыны 
киінуі білім кеңстігінде түрлі проб ле-
маларды туғызады: психологиялық 
қолайсыздық, жікке б!ліну және тағы 
басқа. 

– Бірыңғай форма мектептегі таптық 
жіктелу к!рінісін жасырып, жағымсыз 
салдардардың алдын алу үшін қолданы-
ла тын эгалитарлық құрал. Барлық бала-
ны әлеуметтік-материалдық тең ету 
емес, теңсіздік к!ріністерін жасыру 
қыз метін атқарады. Санасы енді қалып-
тасып келе жатқан періштедей жас буын 
!зінің және !згелердің таптық белгі-
лерімен бас қатырмай, алаңсыз білім 
алуы керек. Таптық маркерлерсіз !зара 
тең қарым-қатынас жасауы керек, !з-
дерін психологиялық қолайлы сезінуі 
қажет. Таптардан б!лек қоғамда этника-
лық, діни, гендерлік, субмәдени сынды 
әлеуметтік-мәдени қабаттар да жетерлік. 
Мектептің әлеуметтік кеңістігінде осын-
дай қабаттық шекараларды болдырмау 
да эгалитарлық функция аясында қарас-
тырылады. Бірыңғай мектеп формасы 
қабаттық маркерлерді жасырудың 
құралы, – дейді Талғат Жақиянов.

ҚҰЗІРЕТТІ ОРГАН ПОЗИЦИЯСЫН 
БІЛДІРУІ КЕРЕК

Айта кету керек, елімізде білім беру 
саясаты зайырлық сипатқа ие. Мәжіліс 
депутаты Жұлдыз Сүлейменованың 
пікірінше, Қазақстанда орта білім беру 
жүйесіне қатысты арнайы заңдар да, 
Біріккен Ұлттар Ұйымының бала құқығы 
туралы ратификациялаған конвенция да 
бар. 

– Сол жердегі бірнеше нормаларға 
тоқталып !ткім келеді. Бірінші, біз 
Конс  титуция бойынша зайырлы мемле-
кетпіз. Екінші, Білім туралы заңның 
3-бабында білім беру саласындағы мем-
лекеттік саясаттың принцптері бекі-
тілген. Оның ішінде, баршаның сапалы 
білім алуға құқығы және білім беру 
жүйесін дамытудың басымдығы, әрбір 
адамның зияткерлік дамуы, білім берудің 
зайырлы, гуманистік және дамытушылық 
сипаты, сонымен қатар азаматтық және 
ұлттық құндылықтардың адам !мірі мен 
денсаулығының, жеке адам еркін дамуы-
ның басымдығы к!рсетілген. Яғни біз 
бұл жерде білім беру саласынан мемле-
кеттік саясаттың принцитерін к!ріп 
тұрмыз. Сондай-ақ орта білім саласында 
білім мен діннің алшақтығы бар екендігі 
білім саласында да зайырлылықты 
ұстанатынымыздың дәлелі, – дейді 
Жұлдыз Сүлейменова. 

Мәжіліс депутатының айтуынша, 
Бала құқығы ж!ніндегі халықаралық 
конвенцияны біздің Жоғарғы кеңес 1994 
жылы 8 маусымда қаулымен ратифика-
циялаған. Осы жерде білім мен құқыққа 
байланысты арнайы бап бар. 14-баптың 
3-тармағында «;з дінін немесе нанымын 

уағыздау бостандығы заңмен белгіленген 
және мемлекеттік қауіпсіздікті, қоғам-
дық тәртіпті халықтың рухани ізгілігі 
мен денсаулығын қорғау немесе басқа да 
адамдардың негізгі құқықтары мен бос-
тандықтарын қорғау үшін ғана қажетті 
шектеулерге әкеп соғуы мүмкін» деп 
к!р сетілген. Яғни мемлекет !зінің қауіп-
сіздік саясатын және ұлттық құндылық-
тарын ойлаған кезде шектеулерге баруы-
на құқығы бар деген норма қарасты-
рылған. Ендеше Конституция да, Білім 
туралы заң да, Балалар құқығы ж!ніндегі 
халықаралық конвенция да білім сала-
сындағы зайырлықты сақтау қажеттігін 
к!рсетеді. 

– Бүгінгі таңда құзіретті орган Оқу-
ағарту министрлігі ресми мәлімдеме 
жаса мағандықтан, қоғамда алаңдаушы-
лық туындады. Менің ойымша, Оқу-
ағарту министрлігі, Балалардың құқығын 
қорғау комитеті 24-25 тамызда Тамыз 
кеңесін !ткізуді жоспарлап отыр. Сол 
кеңестің аясында Қазақстан Респуб-
ликасының білім беру мемлекеттік сая-
сатының негізгі принцптерін тағы да 
қайталап айтуы керек. 9леуметтік желіде 
осындай толқудың пайда болуына не 
себеп? Тез арада құзіретті орган пози-
циясын білдірмесе, бұл пікірталас жал-
ғаса береді. Бірақ бұл мәселеде қара 
қыл ды қақ жаратын Оқу-ағарту ми-
нистр лігі немесе заңдармызға байланыс-

ты 9ділет министрлігі !з позицияларын 
білдіруі керек. Мен қоғамдағы пікірлер-
лерді қарағанымда, «хиджабқа қарсы-
мыз, орамал тақтыру керек» деген ой-
ларды да естіп қалдым. Орамал тағу 
қазақ халқының дәстүрінде бар. Бірақ 
қазақ қыздары тек келін болып түсіп, 
босаға аттағаннан кейін ғана ақ жаулық 
таққан, – дейді Мәжіліс депутаты. 

Жұлдыз Сүлейменованың мәдениет-
танушы, әйел заты ретіндегі пікірі бо-
йынша, ақ орамал – тұрмыс құрған-
дықтың белгісі. Сондықтан конститу-
ция  лық тұрғыдан зайырлы мемлекет 
ре тінде және дәстүрлі қазақ қоғамында 
ора мал тұрмыс құрғандықтың символы 
болғандықтан мектепте оны тағуға рұқ-
сат беруге болмайды. Екінші, Қа зақстан 
геосаяси жағдайда діни ахуалды заңмен 
немесе үкіммен реттей алмайды. ;йткені 
геосаяси жағдай баланс ұстауды қажет 
етеді. Заңда 18 жасқа толған азаматтың 
діни сенімін құрметтейміз деп жазылған. 
Бірақ зайырлы мемлекеттің негізігі 
принцпі ретінде білім саласы да зайырлы. 

– Менің ойымша, хиджаб – саяси 
исламның белгісі. Ал саяси исламның 
мақсаты – діни !мірді радикалды негізде 
күн тәртібіне қою. Бұл тұрғыдан Ақ-
параттық және қоғамдық даму министр-
лігі, Дін істері ж!ніндегі комитет !з 
ой ларын айтуы керек. Сәйкесінше, 
хид ж абты да білім саласына енгізе ал-
маймыз. Мектепте хиджаб кию консти-
туциямызға да, зайырлық принциптеріне 
де қайшы. Үшінші, біз бір Жаратушының 
бар екенін мойындаған халықпыз. 
Елімізге ислам діні соғыспен емес, бей-
бітшілікпен келген. Себебі осы террито-

рияны мекендеген халқымызға діннің 
кейбір нанымдары сәйкес келген. Жеке 
азамат ретінде менің иманым, Жарату-
шыға деген сенімім жүрегімде. Тіпті, 
Абай Құнанбаев Мәшһүр Жүсіптен 
«Құдай қайда?» деп сұрағанда, ол «Құ-
нанбайдың ұлы Абайдың құдайы қайда 
екенін білмеймін, менің құдайым – жү-
регімде» депті. Сәйкесінше, орамал – 
исламның атрибуты ғана. Ал иман мен 
сенім – біздің жүрегімізде. Сондықтан 
бұл проблема бүгін ғана туындаған жоқ, 
бұған дейін де к!теріліп келді. Білім бас-
қармалары мен білім беру ұйымдарының 
басшылары, Ұлттық қауіпсіздік ко-
митеті, ішкі саясат департаменті осы 
тақырыпқа қатысты ата-аналарға белгілі 
бір түсіндіру жұмыстарын жүргізіп келді. 
Геосаяси жағдайда, ішкі діни ахуал 
тұрғысынан қарасақ, біз !з еліміздің 
заңнамаларына бағынуымыз керек, – 
дейді Мәжіліс депутаты. 

ТҮРЛІ АҒЫМДАР 
�З СЕНІМДЕРІН ТЫҚПАЛАЙДЫ

Біздің байқауымызша, Түркістан 
облысының Мақтаарал ауданы, Ақт!бе 
облысының Шалқар ауданы және 
Атырауда – хиджаб киетін оқушылар 
саны басым және бұл аймақтарда ата-
аналардың !зара «қақтығыстары» да жиі 
болады. 9леуметтану ғылымдарының 
кандидаты Талғат Жақияновтың ай-
туынша, елімізде ресми тіркелген 18 
кон фессия (діни бағыт) бар. Тіркелмеген-
дері одан да к!п. Хиджабқа рұқсат беру 
осы ағымдардың к!пшілігінің мүддесін 
оятады. Себебі «зайырлы» елде діндердің 
құқықтары тең. Діни атрибуттардың 
мектепте к!рініс беруі исламмен ғана 
байланысты емес. Еліміздің солтүстік 
!ңірінде православ сенушісі болып 
табылатын мектеп директоры оқушы 
қыздардың барлығына православ үлгісі-
мен орамал таққызып қойған жағдайлар 
болған. Аралас мектептердің бірінде 
«сатаналық» сектаға кірген жоғарғы 
сынып оқушылары «сатана» образында 
киініп жүрді. Осы сияқты жағдайлар 
«домино» заңдылығымен міндетті түрде 
басқа ағымдар арасында да орын алатын 
болады. Ислам да бірегей емес елімізде. 
Сәйкесінше, түрлі ағымдар әртүрлі 
тәжірибе мен үлгі әкелетіні анық.

– Қазіргі хиджаб мәселесін к!теріп 
жатқан азшылық «бұл ұсыныс тек 
мұсылмандар тарапынан ғана айтылуда, 
басқа діндер сұрап отырған жоқ, сон-
дықтан рұқсат беру керек» деген пікірлер 
айтады. Алайда жағдай олай емес. Бір-
неше жылдар бойында қызмет бабымен 
барлық !ңірлерді, түрлі елді мекендерді 
үздіксіз аралап, «к!збен к!ріп, қолмен 
ұстап» жүрген адам ретінде айтайын. 
Мұндай ниет басқа діни ағымдарда да 
бар, – дейді Талғат Жақиянов. 

9леуметтанушының пікірінше, қазір 
Қазақстанда 100-ден аса этнос !кілдері 
тұрады. ;кінішке қарай, мектептерде 
этникалық маркерлер де к!рініс беруде. 

Мәселен, бірыңғай тәжіктер шо-
ғырланып қоныстанған Түркістан об-
лысы Мақтаарал ауданындағы Фирдауси 
ауылындағы мектепті алып қарайық. 
2017-2018 жылғы оқу жылына дейін ол 
мектепке тәжік балалары !здерінің 
ұлттық киімдерімен келетін. Қыздар ала 
к!йлектерімен, ала шалбарларымен 
сабаққа баратын. Білікті педагог Жанар 
Сапар директор болғалы ғана жағдай 
реттелді. Сол үшін оны жергілікті кон-
сервативті топтар бүгінге дейін жазып, 
сотқа беріп, қудалап жатыр. Енді сала-
фит тер араласып, бұл шиеленісті 
«орамал шиеленісі» ретінде к!рсетуге 
тырысуда. Жалпы, шоғырланған этни-
калық топтардың мәселелеріне салафи-
лік топтардың араласуы !те қауіпті 
құбылыс. 

– Осы сияқты Ақмола облысындағы 
жекелеген елді мекендерде шоғырланған 
шешендер қыздарын мектепке !з ұлттық 
белгісі бар киімдермен жіберіп отыр. 
Мектептерде гендерлік қабаттар да 
к!рініс бере бастады. Естеріңізде болса, 
былтыр Астана қаласындағы мектеп-
тердің бірінде сырға таққан, тырнағы 
ұзын қызтеке оқушыны к!рдік. Оған да 
шуладық. Мектеп формасын алып тас-
тасақ, гендерлік маркерлер де кеңінен 
енетіні анық. Себебі діни киім элемент-
теріне рұқсат беріп, «инклюзивті жүйе» 
контингентін кеңейтсек, гендерлік тең-
дік те сақталуы керек. Балалардың 
құқығы деп хиджаб енгізсек, гендерлік, 
этникалық құқықтарға да жол ашу керек 
болады, – дейді Талғат Жақиянов. 

Ендеше мектепте хиджаб киюге рұқ-
сат беру, басқа топтардың да !з қалау-
ларын ашық білдіріп, білім ордасын 
не гізгі функциясынан айырады. Сон-
дық тан зайырлы мемлекет ретінде мұн-
дай мәселелерді елдік ұстаным тұрғысы-
нан шешкен ж!н болар.

ҚОҒАМ – ЗАЙЫРЛЫ, 
ХИДЖАБ БОЛА МА ҚАЙЫРЛЫ?

К!ктем ҚАРҚЫН

Мектеп – әлеуметтік инсти-
тут. Оның атқаратын нақты 
функциялары бар. Білім беруден 

басқа мектептің маңыз ды 
функцияларының бірі – эга-

литар лық функция. 
Эгалитаризация – теңдестіру 

дегенді білдіреді.
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Жетісу облысы әкімдігіні� 
б�л жол�ы ке�ейтілген ке�е-
сінде аса �зекті мәселелер 
�аралды. Биыл�ы бірінші жар-
тыжылды�та�ы әлеуметтік-
экономикалы� даму �орытын-
дылары шы�арылып, мемле-
кеттік органдарды� ж�мыс 
тиімділігіне ба�алау жасалды. 
Сонымен бірге ��ір #шін 
ма�ы зы �те жо�ары болып са-
на латын агро�неркәсіптік ке-
шенні� дамуы мен халы�ты 
ж�мыспен �амтуды� ��ірлік 
картасын іске асыру барысы 
жан-жа�ты тал�ыланды. Елді 
е�бекпен �амтуды� еле� ет-
кізер т�стары тар�атыла ай-
тылып, реттеуді� жолдары 
�а растырылды. 

Биылғы ауа райының құбыл-
малығына және тағы да басқа 
табиғи кедергілерге қарамастан 
жалпы облыс экономикасының 
барлық бағыттарында дамудың оң 
қарқыны сақталған к�рінеді. 
�неркәсіп �сіп, құрылыс еселен-
ген. Оның ішінде адамдарды бас-
па на мен қамтамасыз етуге баса 
к�ңіл б�лініп, тұрғын үйлер салу-
дың үлесі артқан. К�лік пен сауда 
саласында да ілгерілеу бар. Ең 
бастысы, жыл басынан бері облыс-
қа 95,3 млрд теңге инвестиция 
тар тылыпты. Бірақ бұл бағытта 
жеке инвестициялар 18 пайызға, 
Сарқан, Панфилов, Кербұлақ ау-
дандары мен Текелі қаласында 1,8 
есеге т�мендеп кеткенін де айта 
кеткен ж�н. Ал бюджеттің игерілуі 
әзірге ойдағыдай деуге болады. 
Дегенмен құрылыс, білім, спорт 
пен мәдениет басқармаларына 
және бірқатар аудандарда кешеуіл-
деу барлығын да ескерген ж�н. 

Мемлекет басшысының тап-
сыр масына сай игерусіз жатқан 
жерді мемлекет меншігіне қайтару-
дың жоспары облыс бойынша ар-
ты ғымен орындалған. Дегенмен 
Ескелді, Сарқан аудандарында бұл 
бағытта қолға алатын жұмыстар әлі 
баршылық.

Облыс әкімі бірінші мәселені 
талқылау барысында сын тезіне 
іліккен Ескелді, Сарқан аудан-
дарының, Текелі, Талдықорған 
қ а ласының әкімдерін орын дары-
нан тұрғызып, кемшіліктерді жою 
бағытында қандай жұмыс атқарып 
жатқандарын сұрады. Сол сияқты 
азаматтардың �тініштерін қарау 
мерзімін ең к�п бұзған Текелі қа-
ласы мен Ескелді ауданының және 
білім басқармасы мен денсаулық 
сақтау басқармасына қатысты 
тәртіптік жаза қолданылатынын 
айтты. 

Облыс әкімінің бірінші орын-
басары 7лібек Жақанбаев �ңірдегі 
агро�неркәсіп саласының жарты 
жылдағы жағдайын талдады. Оның 
айтуынша, ауыл шаруашылығы 
дақылдарын себу алқабы �ткен 
жыл мен салыстырғанда 1,9 мың 
гек тарға ұлғайтылып, 519,1 мың 
гектарды құраған. Бірақ кейбір 
аудандар қолда бар мүмкіндіктерді 
дұрыс пайдаланбай отыр. Соның 
салдарынан алынатын түсім 
азайып кетуі әбден мүмкін. Мәсе-
лен, Ақсу, Панфилов, Алак�л сияқ-
ты аудандар тұқымды жаңартуға 
к�ңіл б�лмей отыр. Ақсу ауданы 
минералды тыңайтқышты қажетті 
к�лемінен �те т�мен деңгейде қол-
данған. Мал тұқымын жақсартуды 
да назардан тыс қалдыратын ау-
дандар бар. Мал бордақылау алаң-
дарының жұмысына аудан және 
қала әкімдіктері мән бермейді, 
жалған ақпарат береді. «Мысалы, 
Қаратал ауданы 2250 басқа ар-
налған 3 бордақылау алаңына тоқ-
сан сайын 700-800 бас мал тұрғанын 
к�рсетеді, бірақ �ндірілген еті жоқ. 
Мұндай жағдай аудан және қала 
әкімдіктерінің бәріне тән. Ауыл-
дық окургтердің әкімдері электрон-
ды шаруашылық кітаптарды дұрыс 
толтырмайды, ветеринариялық 
қызметтер алынған т�лді уақытылы 

электронды базаға енгізбейді, ауыл 
шаруашылығы б�лімдерінің ма-
мандары қадағаламайды, сондық-
тан мал шаруашылығы к�рсеткіш-
тері үнемі құбылып тұрады», – 
дейді 7. 7скербекұлы. 

«Ауыл Аманаты» бағдарлама-
сында үш ай ішінде 541 млн теңгеге 
100 �тінім мақұлданып, 124 млн 
теңгеге 24 �тінім қаржылан дырыл-
ған. Бірақ жобаның мүмкіндіктерін 
халыққа егжей-тегжейлі түсіндіре 
алмаудың кесірінен бағдарлама 
игілін халық дұрыс к�ре алмай 
отыр. «Ауыл Аманаты» бағдарлама-
сының бес бағыты бар екенін ес-
кермей, тек мал шаруашылығына 
ғана басымдық берілуде. Шаш-
тараз, наубайхана, к�лік ж�ндеу, 
білім, денсаулық саласындағы 
қызмет к�рсету сияқты басқа да 
бірқатар бағыттар мүлде қозға лыс-
сыз қалған. Облыстық жұмыспен 
қамтуды үйлестіру және әлеуметтік 
бағдарламалар басқармасы бас-
шысының міндетін атқарушы 
Ермек Мизамбаевтың айтуынша, 
бірінші жарты жылдықта 20,4 
мыңға тарта адам жұмысқа тар-
тылып, бұл жылдық жоспардың 
64%-ын құрап, 2022 жылдың есепті 
кезеңімен салыстырғанда 20%-ға 
артық орындалған. Жұмысқа ор-
наласқан азаматтардың 74% Ұлт-
тық жобалар және бос жұмыс 
орындары, 24% жеке бастамалар, 
қалған 2%-ы кәсіпкерлік бастама-
лары грант, шағын несие шеңберін-
де жұмысқа орналасқан. Қабыл-
дан ған шаралар нәтижесінде алты 
айдың қорытындысы бойынша 
жұмыссыздық деңгейі 5,1%-дан 
4,9%-ға дейін т�мендепті. Деген-
мен жұмыс берушінің жұмысқа 
ор наласқан азаматқа міндетті зей-
нетақы жарнасын т�лемеуі және 
жұмыс беруші мен жұмысшы ара-
сында электрондық еңбек келісім-
шарттарының болмауы жиі алдан 
шығады. 

Басқарма тарапынан облыста 
еңбек нарығындағы сұраныс пен 
ұсыныс арасындағы теңгерімсіздік 
мәселесі зерделеніп, жұмыс беру-
шілер арасында сауалнама жүргі-
зіліп, нәтижесінде еңбек нарығына 
992 тігінші немесе киімді қалпына 
келтіруші (реставратор) мамандары 
қажет екені анықталды. Алайда 
аталған мамандық бойынша облыс 
колледждерінде жылына бар-жоғы 
120 маман (Алак�л к�псалалы кол-
леджі, Талдықорған сервис және 
технологиялар колледжі, Ақсу аг-
ро  техникалық колледжі) ғана оқы-
ты лады екен. Сол сияқты трак-
торист мамандығына қажеттілік 
– 272 маман, дайындалатыны – 
166, агрономдарға қажеттілік 137, 
к�лік және қойма саласына 40 
ма ман қажеттілігі бар, бірақ атал-
ған мамандықтар бізде мүлде оқы-
тыл майды. Колледждер �з түлекте-
рін қағаз жүзінде «жұмысқа орна-
ласты» деп тіркеп, жалған мәлімет 
береді. Ал іс жүзінде колледждерді 
аяқтап, жұмысқа тұратындар саны 
аз. Сондықтан экономика сала ла-
ры ның басым бағыттары бойынша 
білікті мамандар даярлауды жүйе-
леу және �ңірде ресурстарды пай-
да лану тиімділігін арттыру мақса-
тын да колледждердің білім беру 
бағдарламасын жаңартып, бейінді 
оқытуды ұйымдастыру қажет. 

Жұмыспен қамтуға қатысты 
ай тылған мәселелерге байланысты 
сын тезіне іліккен аудан, қала бас-
шыларын орындарынан тұрғызған 
облыс әкімі жұмыспен қамту әлеу-
меттік саланың ең маңызды бағыты 
екенін атап �тті. Сол сияқты жер-
гі лікті әкімдерге және тиісті бас-
қар  ма ларға жұмыссыз жастар мә-
селесін шешу, Ұлттық жобалар 
ая  сындағы жоспарланған жұмыс-
пен қамту к�рсеткіштерін сапалы 
орындау, кәсіптік оқытуды еңбек 
нарығы сұраныстарына бейімдеу 
мәселелерін қатаң тапсырды.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Балы� �неркәсібі – б�л ауыл шаруа-
шылы�ына жатпайтын �зінше бір 
б�лек әлем. Ертегідегі алтын балы� 
�стап алатын шалды� арманына ай-
нал�ан байлы� б#гін расымен де орын-
далып отыр�ан�а ��сайды. Олай бо-
латыны – �азір әлем бойынша е� та-
бысы мол бизнесті� т#рі осы балы� 
ша  руашылы�ына тиесілі екен. 

Дүниежүзі бойынша бүгінде ауланатын 
балық пен �ндірілетін теңіз �німдері жылына 
100 млн тоннаға жетіп отыр. Оның 60-70 
пайызы теңіздер мен мұхиттардан ауланса, 
оның 15 млн тоннасы қолдан �сірушілердің 
үлесіне тиесілі. Ал қалған б�лігі тұщы су-
лардан, яғни к�лдер мен �зендерден аула-
нады екен. Балық аулау теңіз жағалауындағы 
елдерінің барлығында қатты дамыған. 
7сіресе, ауланатын балықтың жартысынан 
астамы – Жапония, Қытай, АҚШ, Чили, 
Перу және Ресейдің еншісінде. Балықтар 
материктік қайрандар мен жылы және суық 
мұхит ағыстары түйіскен аудандардан к�-
бірек ауланады. Балық үшін су астында 
шекараның болмауынан кей жағдайларда 
жоғарыдағы аталған елдерде де әр күнгі 
табыс әрқалай құбылып отырады-мыс. 

Балықты қолдан �сіру Қытайда осыдан 
4 мың жыл бұрын басталған. Сол Қытай әлі 
күнге дейін әлемде бұл кәсіп саласы бо-
йынша алдына жан салмай келеді. 

– Қытайда балық шаруашылығымен 
айналысатын кәсіпкерлердің табысы �те 
жоғары. Оларға мемлекет те ерекше қам-
қорлық танытады. Мен бірнеше қытайлық 
балық �сірушілермен бірлесіп ғылыми жұ-
мыстар атқардым. Сонда байқағаным, ол 
жақ тағы ең табысты адамдар осы балық ша-
 руа   шылығын қолға алған азаматтар екен, – 
дейді биология ғылымдарының кандидаты 
Гүлжан Аманжолқызы. 

ҚАЗАҚТАР БАЛЫҚ 
МАЙЫНАН ЖЕЛІМ ЖАСАҒАН

XIX ғасырдың аяғы XX ғасырдың бас 
кезінде қазақ даласында балық шаруа-
шылығы к�птеген адамдардың күнк�ріс 
кәсібіне айналды. Каспий теңізі жаға-
лауында, Шалқар, Имантау, Щучье, Чебачье, 
Зайсан, Алак�л, Балқаш к�лі, Арал теңізі, 
Жайық, Сырдария, Қара Ертіс, Іле, Шу 
�зендері жағалауында балық аулауды кәсіп 
еткен қазақ қауымдары, ауылдары к�птеп 
пайда бола бастады. Н.Гаврилов: «Пересе-
ленческое дело в Туркестанском крае» атты 
еңбегінде Перовск уезіндегі балықшылар 
туралы былай деп жазды: «балық шаруашы-
лығы қазақтар үшін де, орыстар үшін де 
маңызды кәсіптің бірі болды. Балық қыста 
к�лдерде мұз қатқан кезде ауланады. Балық 
сату ісімен алыпсатарлар айналысады. Бұл 
кәсіппен айналысатын отбасылар бір қыста 
200-450 сомнан пайда табады», – деп к�р-
сеткен. Осы еңбекте балық аулауды кәсіп 
етуге к�шкен қазақтар қыстауларын Сыр-
дария, Амудария �зендерінің жағасына сала 
бастағанын айтады. Балықшылар негізінен 
Қазалы уезінің Шыбынды болысында к�п-
теп кездескенін айтады. Статистердің зерт-
теуі бойынша 1910 жылы Қазалы тұрғын-
дарының 34,4%-ы балық аулауды кәсіп 
еткен екен. «Мұндағы балықшы қазақтардың 
жалпы саны 5010 деп тіркелген», – дейді 
Н.Гаврилов �з еңбегінде. 

 Тарихи деректерге сүйенсек, Арал теңізі 
мен жоғарыда аталған қос дарияның маңын-
да балық шаруашылығының �ркендей 
бастауына теміржол бекетінің болуымен 
қоса, Орынбор және Ырғыз жақтан балық 
�німіне деген сұраныстың артуы �з әсерін 
тигізген. Балықшылар балықты аулап, оны 
қайта сатып қана қоймай, балық �німдерін 

тұрмыста да кеңінен қолданған. Мысалы, 
балық майын жинап шыжғырып, бауырсақ 
пісіріп, тамақ жасап, түрлі тұрмыстық 
жағдайларда қолданған. Одан б�лек, балық 
майынан сабын былғап шығаратын шағын 
�ндірістер де пайда болған. Тіпті Хиуаның 
сабын, тері зауыттарына да балық майын 
жіберіп, ол жақтан тұрмыстық бұйымдар 
айырбасын жүргізген. Кейбіреулер бекіре 
тұқымдас пілмай (шип) балығынан ағаш 
желімін алатын болған. Балықтан алынған 
ағаш желімі ол уақытта нарықта �те қымбат 
бағаланған екен. 

ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ 
БАЛЫҚ ШАРУАШЫЛЫҒЫ ҚАНДАЙ 

БОЛДЫ?
 «Бала күнімізде әкем екеуміз Есіл 

�зенінен балық аулайтын едік. Ол уақытта 

Есілдің балығы тайдай тулап жататын. 7кем 
балық аулау �нерін жас кезінде Арал теңізіне 
барып меңгерген екен. Аштық жылдарында 
бір ауыл балық аулап, аман қалдық», – дейді 
атбасарлық ақсақал Мәшкен Хайруллин 
әкесі туралы естелігінде. 

Елімізде балық шаруашылығын дамытуға 
ерекше к�ңіл б�лініп келеді. Соңғы сарап-
тамалар бойынша елімізде 27 мың тоннаға 
дейін балық �сіріп, экспорт 6 есеге артқан. 
Оның ішінде салқындатылған және мұз-
датыл ған балықтардың үлесі экспорттың 
жалпы к�лемінің жартысынан астамын 
құраған. Ал экспорттық сұраныс к�рсеткіші 
дайын балық �німдеріне әлдеқайда жоғары 
болатыны тағы бар. 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев былтырғы халыққа арнаған Жол-
дауында балық шаруашылығына айрықша 
мән беріп, тиісті сала �кілдеріне нақты мін-
деттер жүктеген болатын. Осы жүктемеден 
соң балық шаруашылығын дамытуға бай-
ланысты бірқатар шаралар басталған. 

Соның бір к�рінісі елде жойылудың аз-
ақ алдында тұрған балық түрлерін молайту 
бойынша бірқатар жұмыстар атқарылып 
жатыр. Экология және табиғи ресурстар 
министрлігі 2030 жылға қарай әр �ңірдегі 
балық шаруашылығын дамыту бағдарламасы 
бойынша елімізде 500-ден аса балық 
шаруашылығы құрылатынын айтады. 

Қазақстан Республикасы Экология және 
табиғи ресурстар министрлігі Балық шаруа-
шылығы комитетінің мәліметінше, ҚР 
Үкіметінің 2021 жылғы 5 сәуірдегі №208 
«балық шаруашылығын дамыту мәселелері 
туралы» қаулысында балық шаруашылығын 
дамытудың 2021-2030 жылдарға арналған 
бағдарламасы бекітілген. Аталмыш бағдарла-
маның мақсаты, халықты балық �німдерімен 
қамтамасыз ету, тұтынуды арттыру және 
балық шаруашылығын (аква�сіру) дамыту 
үшін жағдай жасау болып отыр. 

Бағдарлама Индикаторлары бойынша 
балық �сіру к�лемін 2030 жылға қарай 
жылына 270 мың тоннаға дейін ұлғайту 
к�зделген. Балық �німдерін ішкі тұтынуды 
жылына 67-ден 134 мың тоннаға дейін 
молайтып, �німнің экспортын 2030 жылға 
қарай жылына 181 мың тоннаға дейін 
жеткізу межеленген. Жалпы, бағдарламаны 
іске асыруға 10 жыл ішінде 541,3 млрд теңге 
қажет болады екен. Бұған республикалық 
қазынадан 56,4 млрд теңге қарастырылып 
отыр. Мемлекет балықшылық кәсіппен 
айналысқандардың инвестициялық салым-
дар кезінде аква�сіру субъектісі шеккен 
шығыстардың бір б�лігін �теу бойынша 
субсидиялауға 41,4 млрд теңге белгіленсе, 
ғылыми зерттеулер жүргізуге 5,0 млрд теңге 
қарастырылғанын жариялап отыр. Қалған 
сома �зге шығындарға жұм салмақ.

 
БАЛЫҚТЫ САҚТАУ ДА МАҢЫЗДЫ
Қазір әлемде жойылып кеткен немесе 

жойылуға шақ қалған балық түрлерін сақтап 
қалу бойынша сан түрлі бағдарламалар 
қабылданып жатыр. Бұл экологиялық 
ахуалды қалпына келтіруге �з әсерін тигізері 
с�зсіз. Осыған байланысты Қазақстанда да 
балықтың кейбір түрлерінің жойылып 
кетуінің алдын алу бойынша түрлі шаралар 
жасалу үстінде.

Жуырда Қапшағай су қоймасының 
табанынан бекіре тұқымдас балық түріне 

жататын пілмай балығының табылғаны 
туралы ақпар тараған болатын. Біз бір 
кездері тек Арал теңізінде ғана болған осы 
пілмай балығының Қапшағай су қоймасына 
қайдан келгені туралы білу мақсатында ҚР 
Экология және табиғи ресурстар министр-
лігіне қарасты «Балық шаруашылығы ғы-
лыми-�ндірістік орталығы» ЖШС – маман-
дарына сауал жолдаған едік. Мамандардың 
айтуынша, Қапшағайдан пілмай балығы 
ғылыми зерттеулер бағытында арнайы ау-
ланған екен. 

«1969-1970 ж.ж. шамасында мемлекеттің 
маңызды нысанына айналған Қапшағайдан 
�зге де су қоймаларын жан-жақты пайдалану 
үшін Үкімет тарапынан арнайы тапсырма 
беріліп, су қоймаларына балық жіберу 
жұмысы басталған. Кейін келе біршама 
балық түрлері су қоймаларын жерсінгенімен, 

біразы нәтижесіз болды. Сол кезде Арал 
теңізінде жойылып бара жатқан осы пілмай 
балығын әкеліп Қапшағайға жіберген. Одан 
�зге жайын, д�ңмаңдай, сазан, к�ксерке 
және т.б. балық түрлерін салған екен. �кі-
ніштісі сол, пілмай балығы су қоймасындағы 
�су деңгейін белгілі м�лшерде к�рсете 
алмаған. С�йтіп жүргенде Аралда балықтың 
бұл түрі мүлдем жойылып кеткен. Қазір 
жалпы бекіре тұқымдас балық түрлері 
ерекше қорғалып, Қызыл кітапқа енгізіліп 
отыр. Біз ғылыми зерттеу мақсатында Қап-
шағай су қоймасының табанынан пілмай 
балығын іздеп тауып �сіріп, молайту мақ-
сатында жұмыстар жүргізіп жатырмыз. 
Балықтың бұл түрінің �су, жетілу уақыты да 
ұзақмерзімді талап етеді. Біздің ғалымдар 3 
жылдық жобаны аяқтап, келесі жобаға 
дайындалу үстінде», – дейді «Балық шаруа-
шылығы ғылыми-�ндірістік орталығы» 
ЖШС Аквакультура зертханасының мең-
герушісі, PhD Бердібек Ибрагимұлы.

Дүниежүзі бойынша ауланған бекіре 
балықтарының 90%-ы Қазақстан балық 
шаруашылығының үлесіне тиеді. Қазір 
республикада экологияның нашарлауына 
байланысты су айдынын қорғау, оларды 
ұдайы мелиорациялау, кәсіптік балықтардың 
сапасын жақсарту, балық �сіру жұмыстары 
жүргізілуде.

...ПАЙДАСЫ 
ОНЫҢ К�Л-К�СІР

Жалпы балық табиғатынан адамның 
денсаулығына қажетті дәрумендерге бай. 
Медицина мамандарының мәліметінше, 
әрбір адам жылына 14 келіден астам балық 
түрімен қоректенуі керек. Сонда ғана адам 
организмі балықтан алынатын пайдалы 
заттармен толық қамтамасыз етіледі. 

Балықтар – түрлері ең к�п тараған 
омыртқалы жануарлар. Жер әлемдегі барша 
сулардың түбінде 22 000-нан астам балық 
түрі бар деп есептеп отыр ғалымдар. Олардың 
үштен бірі тұщы суда �мір сүреді екен. 

«Балық шаруашылығы ғылыми-�н-
дірістік орталығы» ЖШС мамандары халық 
үшін арнайы жасанды тоғандар мен б�лмелік 
тоғандарда балық �сірудің шығыны мен 
кірісін есептеп халыққа ұсынып отыр. Онда 
Африкалық жайын балығын �сіргенде 
6 айлық тауарлық түрге жеткенде барып 
тұтынуға болады. Мысалы 50 м² Б�лмелік 
ауданға 7 977 250 тг, $20 938 жұмсалмақ. 

1 кг жайын қазіргі нарыққа 1000 тг деп 
баланғанын ескерсек, 6 айдан кейін түсетін 
табыстан  таза пайдасы 1 500 000 тг бол мақ. 

Балық �сіріп, оның пайдасын к�ру үшін 
біраз шығынданатыны шындық. Қазір 
мемлекеттен берілетін жеңілдіктерге сүйе-
ніп, кәсібін жүргізіп отырған шаруалардың 
келешекке жоспарлаған мақсаттары да 
үлкен. 

«Жасанды тоған жасап, балық �сіріп 
жат  қаныма 4 жылдан асты. Шаруаны баста-
ған кезде жасанды бассейіндер құруға қара-
жатым жетпей, жер қазып тоған жасадым. 
Бүгінгі таңда д�ңмаңдай, сазан, амур ба-
лықтарын �сіріп жатырмын. Жалпы мен 
тоғаныма Сырдарияда �сетін балықтардың 
барлығын отырғызуды к�здеп жүрмін. Ол 
үшін тоға нымды үлкейтуім керек», – дейді 
Қызылор далық жас кәсіпкер Ғалымжан 
Жолды бекұлы. 

Кәсіпті бастар алдында арнайы курс 
оқыған абзал. Содан кейін барып құрал 
жабдықтарды толықтырып алған дұрыс 
дейді жас кәсіпкер. 

Қорыта айтқанда, балық �сіріп пайда 
табу – бүгінде берекелі бизнеске айналған. 
Ебін тапқан Ғалымжан сияқты кәсіпкерлер 
біздің елде де жоқ емес. 7лем адамзатты 
алда ғы уақытта азықтандырудың мәселесіне 
бас ауыртып отырғаны шындық. Ал теңіз 
�німдерінің әлемдік мәселенің алдын алуға 
тигізер септігі орасан екені белгілі. Балық 
аулау үшін күніне теңіздерге ж�нелтілетін 10 
мыңнан астам алып кеме тек азық жинап, 
кешкісін қайта оралып отыратынын ескер-
сек, расымен де әлемнің балыққа тәуелді 
еке нін аңғаруға болады. Демек, оның пай-
дасы да к�л-к�сір. 

Бердібек ҚАБАЙ

ЖЕТІСУДА ЖҰМЫСШЫ 
МАМАНДАР ЖЕТІСПЕЙДІ

БАЛЫҚТАН НӘСІП, 
ПАЙДАЛЫ КӘСІП
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«МАУГЛИ» БАЛАЛАРДЫҢ 
ОБАЛЫ КІМГЕ?

Алматыда ата-ана 
арауынсыз 

ал�ан «маугли» балалар�а 
атысты 
о
и�а ж�ртты д�р сілкіндірді. Медеу 
ауданында орна лас 
ан пәтерлерді� 
бірінде кәмелетке тол м а�ан �ш бала 
бірнеше жыл бойы ана сымен адам 
т!згісіз жа�дайда !мір с�ріп кел ген. 
Балалар 3, 6 және 7 жаста.  

 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Медеу аудандық ПБ ювеналды полиция 
б�лімінің инспекторы есепте тұрған 1982 
жыл ғы әйелдің отбасын тексеруге әре кет-
те неді. Алайда жоспар іске аспай, есік 
ашыл маған. Инспектор 8 тамызда тағы 
ке ліп есік қағады. Бірақ үйден дыбыстар 
ес тіл генімен, есікті жан баласы ашпаған. 
)рі қарай жағдайды анықтау үшін жергілікті 
учаскелік инспектор, ТЖД қызметкерлері 
мен қамқоршылық �кілдері шақырылады. 
Ме деу ауданы ПБ кәмелетке толмағандар 
ісі ж�ніндегі учаскелік инспекторы, поли-
ция капитаны Айжан Бұтабаеваның с� зін-
ше, ең соңында есікті мәжбүрлі түрде ашуға 
тура келген.

– Тексеру кезінде әйел байланысқа 
шық қысы келмеді. Жағдайдың жақсы емес-
ті гін сезіп, тағы тексере бастадым. )йел 
үй де орташа дәрежелі масаң күйде болды. 
2016 жылы туған қыз, 2018 жылы туған ұл 
жә не 2020 жылы туған бір ұл болды. Үйде 
та залық жоқ. Балалардың жағдайы тым на-
шар. 5мірлік қиын жағдайға тап болған 
ба лаларды қолдау орталығына дереу жет-
кізіл ді, – дейді полиция капитаны. 

ҚАСЫҚТЫ ДА 
ҚАЛАЙ ҰСТАУДЫ БІЛМЕГЕН

Отбасы мұнда Павлодардан к�шіп кел-
ген. Бақылаусыз қалған бүлдіршіндерді 
Ал ма тыдағы қиын �мір жағдайындағы 
балаларды қол дау орталығының қызмет-
керлері жан түр шігерлік халмен қабылдап 
алған. Сан түр лі балалардың ауыр тағдырына 
куә бо лып, к�зі үйренген мекеме қызмет-
керлері осы жолы түскен балалардың адам 
аяр лық тай болғанын айтады. 

– Біздің орталыққа 8 тамыз күні кешкі 
уа қытта кәмелетке толмаған үш бала жет-
кі зіл ді. Осында жұмыс істеп жүріп қиын 
�мір жағдайындағы балалардың түр-си-
патын жиі к�ріп жүрсек те, бұл балалардың 
түрі сондай қорқынышты, аянышты еді. 
5мір ге мүлдем бейімделмегендері к�рініп 
тұр. Олар адам баласынан қорқатындай. Ең 

кі ші жастағы бала қасықты дұрыс ұстап 
тамақ іше алмайтын күйде келді. Қазіргі 
таңда заңнамаға, орталықтың талаптарына 
сәйкес балаларға қызметкерлер, күнделікті 
тәрбиешілеріміз бен педагогтарымыз, пси-
хологтарымыз к�мек к�рсетуде. Яғни қыз-
меткерлер балаларды жақсы �мір сүруге 
бейім деуге, денсаулықтарын жақсартуға, 
ор тада �здерін жақсы сезінуге бар күшін 
са лып жатыр. Қазір балалардың жағдайы 
�те жақсы. )сіресе, екі үлкен баласы. Ал 
кіші жастағы балаға әлі де медициналық 
к�мек қажет, – дейді мекеме директорының 
орынбасары Нұргүл Елібаева. 

5кініштісі, балалардың кенжесінде ау-
тизмнің белгілері байқалған. Мамандар 
ба   лада аутизм спектрінің бұзылуы (АСД) 
болуы мүмкін екенін айтады. Қазір мекеме 
қыз меткерлері инстанциялар мен емха на-
ларға жүгініп, невропатологтарды шақырт-
қан. Балаға медициналық к�мек к�рсету 
мақсатында психиатр мен терапевтке жол-
дама берілген екен. Ал бұл отбасымен бір-
ша ма уақыттан бері таныс к�ршілері кіші 
бала сының �те арық екенін, бір нәрсе дұрыс 
болмай қалса басын қабырғаға соғатынын 
немесе қолымен ұратынын айтады. 

– Сәби �мірге келгеніне кінәлі емес қой, 
тым болмаса жуындырып, тамағын тоқ 
қылу керек. Ол әйелдің жағдайы қалыпты 

бо лып к�рінетін. Масаң күйінде к�рмеппін. 
Ба лаларын үйінен шығармайтын, �те сирек 
к� ретінбіз. Бір жыл бұрын баласы үйінен 
қа шып шыққан. Сосын полиция тауып 
алып келді. Ең сорақысы, есікті ашса үйден 
шыққан жағымсыз иіс к�шені бойлайтын. 
Балаларға обал, – дейді ашынған к�ршісі 
Лариса Георгевна. 

К�пшілік ортаға бейімделмеген балалар 
Алматыға к�шіп келгелі бері терезеден к�-
шеге үңіліп отыратын к�рінеді. 

ДЕРЕКТЕР БАЗАСЫНДА 
КЕМШІЛІКТЕР БАР

Мұндай келеңсіз жайттар елімізде алғаш 
рет болып тұрған жоқ. Осыған ұқсас оқиға 
был тыр Екібастұз қаласында қайталанғаны 
есімізде. К�ңілге қаяу саларлық жайсыз 
фактілердің к�беюіне не себеп? Елімізде 
бала құқығына қаншалықты мән беріледі? 
Тақырып т�ңірегінде пікірлерді ортаға салу 
үшін қоғам қайраткері, Бала құқықтары 
ж� ніндегі экс-уәкіл Аружан Саинмен әң-
гімелестік. Оның с�зінше, балаларды есеп-
ке алудағы тәртіпсіздік – осындай қор қы-
ныш ты жағдайларды жіберіп алуға, ба ла-
лардың жылдар бойы қапаста �мір сүруіне 
жол ашады.

– )рине, Алматыдағы жағдай �те қор-
қы нышты. Егер бұл отбасы мамыр айынан 
бері Медеу ауданының ювеналды полиция 
б� лімшесінде тіркеуде тұрса, неліктен тиісті 
ор гандар БАҚ-та жарияланғаннан кейін 
ға на мәселені қолға алып отыр? Бұл жерде 
бір нәрсені ескеру керек. ҚР Бала құқықтары 

ж� ніндегі уәкілі ретінде соңғы үш жыл ішін-
де мен ҮЕҰ-дағы әріптестермен, сарапшы-
заң герлермен және құқық қорғау орган-
дары ның �кілдерімен бірге балалардың 
ха лықаралық және ішкі сауда схемаларын 
анықтаумен айналыстым. Бұған ықпал 
ететін факторлардың бірі – Қазақстанда 
ту ған балаларды есепке алудағы кем ші лік-
тер. Соның салдарынан әртүрлі ведомс тво-
л ардың деректер базасындағы балалар саны 
Денсаулық сақтау министрлігі мен Еңбек 
және әлеуметтік қорғау министрлігінің ақ-
параттық жүйелері, АХАЖ АЖ, )ділет 
ми нистрлігінің жеке тұлғалардың мем ле-
кет тік деректер базасы (ЖТ МДБ), ұлттық 
бі лім беру деректер базасы (ҰБДБ), Білім 
министрліктеріндегі нақты деректерден 
ондаған, тіпті жүздеген мыңға ерекшеленеді. 
Мемлекет басшысының атына жолданған 
хаттарымда мен бала туғаннан кейін, пер-
зентханада жатқанда-ақ жоғарыда атал ған 
базаларды бір-бірімен біріктіріп, ЖСН беру 
ар қылы мәселені шешу жолдарын к�р сет-
тім. Бірақ биыл ғана ұсыныс пилоттық жоба 
ре тінде Астана қаласының №1 перзент ха-
на сында іске асырыла бастады, – дейді 
экс-уәкіл.

Бұл мәселе неліктен маңызды? А.Саин-
ның айтуынша, бала �мірге келген бойда 
ЖСН алады, яғни Қазақстан Республи ка-

сының азаматы атанады. Оның деректері 
бір ден әлеуметтік блоктың үш ведомс т во-
сының ақпараттық жүйелеріне (Денсаулық 
сақ тау, )леуметтік қорғау, Білім министрлігі) 
тартылуы тиіс. Егер баланың анасы, әкесі 
туу туралы куәлік алмаса, онда бала туралы 
еш кім білмейді. Бақылау жоқ. ҰБДБ-да ба-
лабақшаға немесе мектепке барған жағдайда 
ғана пайда болады. Сондай-ақ, әлеуметтік 
қамсыздандыру жүйелерінде, ата-ана т�-
лемге �тініш білдірсе және т.б. жағдайларда 
ғана. Ал денсаулық сақтау жүйесінде бала 
ту ғаннан кейін МСАК-қа (емханаға) ақ-
парат жіберіледі. Ана мен балаға алғашқы 
ме дициналық-санитарлық к�мек дең гейін-
де мейірбикелік қызмет к�рсетудің әмбебап 
прогрессивті моделі қолданылуы тиіс. Қол-
даныстағы заңнамалық базаға сәйкес, бала 
дүниеге келгеннен кейін  �мірінің алғашқы 
үш жылында емхананың қамқоршы мед-
бикесі міндетті түрде бақылауы тиіс. Тек 
ден  саулық жағдайы ғана емес, сонымен 
қа тар нәрестенің күтімі, баланың дамуы, 
отбасындағы балаға деген к�зқарас, �мір 
сүруі, тіпті тамақтануға дейінгі жағдайы 
анық талады. Медбике баланың �мір сүру 
жағ дайын к�реді, есепте к�рсетеді. Ақпарат 
қор ғаншылық органдарына, полицияға жі-
беріледі. 

– )детте мұндай жағдайларды мәселеге 
бей-жай қарамайтын адамдар, к�ршілер 
бірінші болып анықтайды. Біз балаларға 
туған нан кейін ЖСН перзентханада бірден 
берілетіне қол жеткіздік. Бұл бір-бірімен 
ин теграциялануы керек басқа мәліметтер 
базасындағы жағдайды теңестіруге мүм-
кіндік береді. Бұл жүйе толығымен іске 
қо сылса, мемлекеттік орган заңдарды сақ-
тап, сапалы жұмыс істесе «маугли» балаларға 
қа тысты жағдайлар болмайтынына сенім-
дімін, – дейді ҚР Бала құқықтары ж�ніндегі 
экс-уәкіл. 

КҮЙЗЕЛІСТІ БАСУДЫҢ 
«ҚОЛЖЕТІМДІ» ЖОЛЫНА ЖҮГІРЕДІ

Ал Алматы қалалық полиция депар та-
менті ащы суды сімірген үш баланың анасы 
ата-ана құқығынан айырылуы мүмкін еке-
нін айтқан еді. Осы тұста отбасылық пси-
холог К�ркем Канцерова әйел адамның 
ішім дікке салынуы мен бала психологиясы 
жай лы ойымен б�лісті. Психологтың с�зін-
ше, күйзеліс кезінде әйел үшін ең қолже-
тім дісі – ішімдік. Оның зардабы ішімдікке 
тәуелділікке алып барады.

– )йел адамның ішімдікке салынуының 
түр лі себептері бар. )леуметтік қиындықтар, 
стрестік жағдайлар болғанда күйзеліске 
ұры нады. Егер күйзелістен шыға алмаса, 
ма  мандарға қаралу керек. )леуметтік орта-
лық та тегін психологиялық к�мек к�рсе те-
тін мамандар бар. Бірақ байқағанымыздай, 
к�бі бұл жағдайға мән бермей, стрестік күй 
әрі қарай ушыға береді. Ал баланы анасынан 
айыру мәселесіне тоқталсақ, бірінші кезек-
те балалардың жағдайы маңызды. Ішімдікке 
салынған анамен тұру, анасынан ажырап 
қалу, балалар үйіне бару бала үшін – травма. 
Психологиялық к�мекті қалай к�рсете ала-
мыз деген сұрағыңызға келер болсам, ең 
ал  дымен баланың жас ерекшелігін, эмо ция-
лық күйлерін анықтап кешенді жұмыс істеу 
маңызды. Уақыт керек, әрине. Балаларды 
әлеу меттік ортаға баулу білікті мамандармен 
ақыл даса отырып жүзеге асырылуы тиіс. Ба-
ла ның даму ережесін, психологиялық ауыт-
қуларын  анықтап, осыған байланысты емдік 
шаралар, терапия жүргізу маңызды, – дейді 
психолог.

Айта кетейік, үй иесіне ата-ана мін дет-
терін орындамай, балаларының құқығын 
бұз ғаны үшін айыппұл салынған болатын. 
Ба лалар сот шешімі шыққанша алты айға 
дейін бейімделу орталығында болады. Ал 
үш баланың ертеңгі тағдыры сот шешімінен 
кейін белгілі болады.

         
Алматы қаласы

Саятхан Сатылған

Асқар Алатаудан бастау алатын Шу 
�зе нінің қос қанаты ежелден-ақ жергілікті 
жұрт тың құтты қонысы болған. Ұлы Жі-
бек жолының бойындағы үлкен мәде-
ниет тің ошағы саналған �ңір тәуелсіздік 
жылдарында жылдам түрленді. 2012 жылы 
Тұңғыш Президент Нұрсұлтан Назар-
баев тың тапсырмасымен аудан аумағында 
«Тараз химиялық паркі» арнайы эко но-
микалық аймағын құру жұмыстары бас-
тал ған болатын. Келелі жоспардың келе-
ше гі туралы сол кездегі «Самұрық-Қазы-
на» АҚ басқарма т�рағасының орынба-
сары Дәурен Ердебай Үкімет отырысында 
таныстырған еді.

Химиялық паркі алғашында  шығар-
ған гербицид және глифосат �німдері  
ТМД елдерінің ауыл шаруашылығы сала-
сын да үлкен сұраныс тудырды. Бұл �нім-

дер нарыққа 2019 жылдан бастап енсе, екі 
�нім де егіншілікке жарамды жерлерді 
арам ш�птен арылтудағы тиімділігі мен 
эко логиялық залалсыздығына байла-
нысты ірі агроқұрылымдардың тарапынан 
қол дауға  ие болды. Сондықтан  гербицид 
пен глифосат «Тараз химиялық паркі» 
ар найы экономикалық аймағының брен-
діне баланды. 

Шу ауданында �ндірілетін химиялық 
�німнің нарықтағы бағасы �зге �німдерге 
қарағанда едәуір т�мен. Сонымен қатар 
шаруа лар сатып аларда �німнің 20 пайы-
зын, жылдың соңында қалған 80 пайызын 
т�леуіне болады. Аталған екі �нім «ХИМ-
плюс» ЖШС-нің алғашқы жобасы ая-
сын да жүзеге асып отырғанын айта кету 
ке рек. Бұдан б�лек, серіктестіктің каус-
ти калық сода мен хлор �ндіруге арналған 
екінші жобасы да бар. Кәсіпорын толық 
қуатында жұмысқа кіріскенде жылына 10 
мың тонна глифосат пен 40 тонна каус-
тикалық сода �ндірмек. Бұл �з кезегінде 
республиканың егін шаруашылығындағы 
химиялық �німдерге деген қажеттілікті 
қамтамасыз етуге септігін тигізері с�зсіз. 
Ең бастысы, еліміз жаңа химия кәсіпор-
ны ның �німі арқасында импортқа деген 
тәуел діліктен құтылып, химиялық �нім-
дер ді алуға жұмсалатын қыруар қаржыны 
үнемдеуге және отандық �німді экспортқа 
шығару арқылы ауқымды табыс табу мүм-
кіндік тумақ. Серіктестік басшылары 
�нім  нің сапасына к�п мән беріліп жатқа-
нын айтады. Демек, облысымыздан шы-
ға тын химиялық �нім к�п ұзамай-ақ 
�зі нің тұрақты тұтынушыларын табатыны 
дау сыз. Оның үстіне, серіктестік әлемдік 
на рықта үлкен сұранысқа ие химия �нім-
дерін шығару үшін екінші жобасын жүзеге 
асырғалы отыр. Сондай-ақ дайын �німді 
тасымалдау жұмыстары да қиындық 
туғыза қоймайды. 5йткені «Тараз химия-
лық паркі» арнайы экономикалық айма-
ғы ның Шу �ңірінде орналасуының �зі – 
алдын ала ойластырылып, жан-жақты 
зерттелген мәселе. 505 гектар аумақты 
алып жатқан экономикалық аймақ «Та-
раз-Шу» бағытындағы теміржол мен 
«Ба тыс Еуропа – Батыс Қытай» транзиттік 
дә лізіне шығатын «Меркі-Бурылбайтал» 
авто даңғылынан 5,8 шақырым ғана жерде 
орналасқан.

5ткен жылы облыс әкімі Нұржан 
Нұр    жігітов «Тараз химиялық паркі» ар-
найы экономикалық аймағында �ткізген 
жиында біраз мәселелерді қозғағаны 
есімізде. Инвесторлармен бейнебайланыс 
арқылы жоспарланған жобаларды талқы-
лап, олардың ұсыныс-пікірлерін тың да-
ған �ңір басшысы: «Инвестицияларды 
тарту үшiн біз инвесторларға �з ісін �рге 
бас қызуына қолайлы жағдай жасап, экс-
порт-импорт алмастыратын, бағдарлан-
ған жоғары технологиялы және бәсекеге 
қабілетті түрлі �нім шығаратын �ндiрiс 
орындарын ашуына мүмкіндік туғызуы-
мыз керек», – деді.

Сонымен қатар ағымдағы жылы ай-
мақ басшысы Нұржан Нұржігітов Tas 
Market ЖШС басшылығымен кездесіп, 
та раптар «Тараз химиялық арнайы эко-
но микалық паркі» аумағында қуаттылығы 
жы лына 60 мыңнан 100 мың тоннаға 
дейін жететін ферросилиций, фер ро си-
ликомарганец, техникалық кремний, 
түс ті металдар �ндіретін металлургиялық 
зауыт құрылысы жобасын жүзеге асыру 
бары сын талқылады.

Бүгінде Tas Market ЖШС серіктесі – 
Xinjiang Jingweike New Energy Develop-
ment Co., Ltd. компаниясымен «Тараз 
хи    миялық паркі» АЭА аумағында тек 
ме таллургиялық зауыттың ғана емес, бас-
қа да кәсіпорындардың қажеттіліктеріне 
сәйкес қуаттылығы 700 МВт/сағ электр 
станциясын салуды к�здеп отыр. 2026 
жыл  ға дейін іске асуы жоспарланған жо-
ба ның жалпы құны 50 миллиард тең гені 
құ райды. Жоба жемісін берсе, 1500 жаңа 

жұ мыс орны ашылады. Сондай-ақ биыл 
об лыс т�рінде �ткен «ZHEIF-2023» ха-
лық  аралық экономикалық және ин вес-
тициялық форумы аясында �неркәсіп 
ба ғыты бойынша қонақтар Шу ауда нын-
дағы «Тараз химиялық паркі» арнайы 
эко номикалық аймағында бас қосып, 
мұн дағы инвестициялық жобаларды да-
мыту бойынша кеңес �ткізді. Сол кезде 
об лыс әкімінің орынбасары Нұржан Ка-
лен деров аймаққа тіркелген жобалардың 
аяқалысы туралы айтып, қызығушылық 
біл дірген шетелдік инвесторларға ай мақ-
тағы инфрақұрылым барысын таныс тыр-
ды. Ал «Тараз химиялық паркі» АЭА бас  -
қарма т�рағасы Қайрат Мұқамбетқалиев 
алдағы уақытта жүзеге асырылатын бір-
қатар жобаларды атап, оларға эко но ми-
калық аймақ тарапынан к�рсетілетін 
жеңіл діктерге тоқталған еді. Ал QazIndas-
try АҚ бизнесті ынталандыру дирек ция-
сының басшысы Арыстанбек Сағиев �з 

баян дамасында кәсіп ашуға ниетті инвес-
тор ларға мемлекет тарапынан к�рсеті ле-
тін к�мектердің жай-жапсарын түсіндірді.

«Тараз химиялық паркі» арнайы эко-
номикалық аймағы заманауи жоғары 
�нім ді, бәсекеге қабілетті �ндірістерді 
же дел дамыту, қызмет к�рсетудің сапалы 
жаңа деңгейін қалыптастыру, инвес ти-
ция лар тарту, экономиканың басым са-
ла лары мен �ңірлерге жаңа технология-
лар ды енгізу, сондай-ақ халықты жұмыс-
пен қамтуды арттыру мақсатында құрыл-
ған.

Қазір мұнда жалпы құны 249,7 мил-
лиард теңгені құрайтын 5 инвестициялық 
жо баны іске асыру үшін 5 қатысушы тір-
кел ген. Олардың қатарында геосин те ти-
ка лық мембраналар, натрий цианиді жә не 
ферросилиций �ндіру жобалары бар. Онда 
2000 жаңа жұмыс орны құрыл мақ.

5ткен жетіде �ңірге жұмыс сапарымен 
келген Үкімет басшысы )лихан Смайы-
лов та «Тараз химиялық паркі» арнайы 
эко номикалық аймағының  жұмысымен 
танысып, жоба қолдаусыз қалмайтын ды-
ғын айтты. 

– «Бизнестің жол картасы-2025» мем-
ле кеттік бағдарламасы аясында нысанға 
электр желілері тартылған. Енді алдағы 
уақытта су құбырын тарту және теміржол 
инф рақұрылымын жабдықтау жоспар ла-
нып отыр. Біз бұл жобаларды қолдаймыз 
және жетіспейтін инфрақұрылымды тар-
ту бойынша жұмыстарды жалғастыратын 
боламыз», – деді Премьер-министр.

«Тараз Химиялық паркінің»  базасын-
да болашақта  ұйымдастыруға болатын 
ауыл шаруашылығы �ндірістері, қант 
қы   зылшасы, малға арналған қант және 
жем ш�п қоспалары,  пияз және кептіріл-
ген пияздан, бақша дақылдарын консер-
вілеу зауыттары, мақсары май және жем 
�німдерін �ңдеу жоспары тұр. Аталған 
жо балар Жамбыл облысы әкімдігімен 
бір лесіп, мемлекеттік бағдарламалар ая-
сында жүзеге асырылады деп күтілуде. 

Шу бойы ежелден бүкіл әлемге �зінің 
жабайы қарасорасымен де танылған ай-
мақ. Бүгінде қарасора алқабының аумағы 
684 гектарды құрап отыр. Мұны аудандық 
прокуратура анықтаған. Міне, осы қара-
сораны кәдеге жарату бастамасы бірнеше 
жылдан бері к�теріліп келеді. Сондықтан 
мамандар «Тараз химиялық паркінің» 
әлеуе тін пайдалана отырып, инвестор-
лар ды тарту арқылы қарасорадан медици-
на лық �німдер шығаруды ұсынуда. Егер 
ин вестор табылып жатса, бұл �ңір �нді-
рі сіне үлкен �згеріс әкелетіндігі анық.  

Жалпы «Тараз Химиялық паркі» ар-
найы экономикалық аймағының бола ша-
ғы алда. Қазір экономикалық аймақта 
тағы  9 ірі жобаны жүзеге асыру жоспар-
лану да. Аталған кәсіпорындар �з жұмы-
сын бастаған тұста  мыңдаған адамға тұ-
рақ ты жұмыс орны ашылмақ. Оған қоса, 
химиялық парктің шығарған �німдері 
�ңірдегі шағын және орта кәсіпкерліктің 
к�кжиегін кеңейтіп ғана қоймай, ел эко-
номикасына ерекше екпін беретіндігі 
дау сыз.  

 Жамбыл облысы

ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
АЙМАҚТЫҢ ӘЛЕУЕТІ ЗОР

Жамбыл !�ірі !ндіріс саласымен 
атар индустриялы
-инновациялы
 
әлеуетімен де ерекшеленеді. Облыста кейінгі жылдары ау
ымды жобалар 
ж�зеге асырылып, инвестицияны� игілігін ел к!руде. Міне, сондай бірегей 
жобаны� бірі – Шу ауданында іргетасы 
алан�ан «Тараз химиялы
 паркі» 
экономикалы
 айма�ы.  

Объявление о результатах открытого тендера по закупке услуг 
«Услуги оперативного центра информационной безопасности»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает открытый тендер по 
закупке услуг «Услуги оперативного центра информационной 
бе зопасности» - несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по 
телефону: + 7 (727) 393-02-04. 

    
«Жедел ақпараттық қауіпсіздік орталығының қызметтері» 

қызметтерін сатып алу бойынша ашық тендердің нәтижелері 
туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Жедел ақпараттық қауіпсіздік 
ор талығының қызметтері» қызметтерін сатып алу бойынша ашық 
тендер �ткізілмеді деп танылды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-02-04 те ле-
фо ны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по 
закупке «Услуги резервной спутниковой связи»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный открытый 
тендер по закупке «Услуги резервной спутниковой связи» - 
несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по 
телефону: + 7 (727) 393-01-50.

«Резервтік спутник байланыс қызметтерін» 
сатып алу бойынша қайта ашық тендердің нәтижелері туралы 

хабарландыру
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Резервтік спутник байланыс 

қызметтерін» сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді 
деп танылды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 
телефоны арқылы алуға болады.
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БҚО-да СПОРТ КҮНІ 
АТАЛЫП ӨТТІ

Батыс �аза	стан облысында спорт к�ні ке� к�лемде аталып �тті.  
П.Атоян атында�ы стадионда �ткен мерекелік шара спорт арда-
гер леріні�, әлем чемпиондарыны� шеруінен басталды. Ел намы-

сын 	ор�ап, к�к Туымызды желбіретіп ж�рген талантты спортшыларды 
кә с іби мерекесімен айма	 басшысы Нариман Т�ре�алиев 	)тты	тады. 

Спорт күніне арналып �ткен бұл 
жол ғы іс-шара ерекше �тті. Ар-

да гер спортшылардың шеруін елге та-
ны мал спортшылар бастады. Атап айт-
сақ, самбодан 6 дүркін әлем чемпионы 
Қа болат Құрмашев, самбодан 4 дүркін 
әлем чемпионы, ҚР Еңбек сіңірген 
спорт шебері Ерболат Байбатыров, 
Грек-рим күресінен жастар арасындағы 
әлем чемпионы Артур Үмбетқалиев се-
кіл ді талантты спортшылар шеруді бас-
тап жүрді. Шеруге мүгедектігі бар адам-
дар ға арналған спорт клубының мүше-
лері де қатысты. 

БҚО-да мүмкіндігі шектеулі адам-
дар ға арналған спорт клубы 2016 жылы 
ашыл ған. Бүгінде 225 спортшы тәрбие-
ле ніп жатыр. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
жыл сайынғы Жолдауларында бұқара-
лық спортты дамытуды тапсырады. 
Се  бебі дені сау ұлт – ел болашағы. «Бү-
гін де облыста 270 мың адам спортпен 
ай   налысады»,  –  дейді мамандар. 

Осы салтанатты жиында с�з алған 
ай мақ басшысы Нариман Т�ре-

ғалиев бұл күннің маңызына тоқ талды. 
– Президент Қасым-Жомарт Кемел-

ұлы жыл сайынғы Қазақстан халқына 
Жол дауында бұқаралық спортты дамыту, 
ұлт саулығын нығайту, қазақ стан дық-

Жетісу облысының �кілі 55 келі сал-
мақта финалда әзербайжандық Фарид 
Са дихлимен сынға түсті. Белдесу бары-
сын да жинақы қимыл к�рсетті. Нәти-
же сін де, қарсыласынан 5:1 есебімен 

ба сым тү сіп, әлем чемпионы атанды. 
Ис  хар ал ғашқы белдесуінде түрік Эмре 
Мутлу дан, одан кейін түркімен Абду-
вали Рахимбаевтан басым түсті. Ал 
жар тылай финалда қырғыз Нуристон 

Суйоркуловты жеңді. Сондай-ақ бүгін 
Ам мандағы тур нирде грек-рим күре-
сінен Дінислам Сағитжан (63 келі) қола 
жүлде алды. Айта кетсек, қазақстандық 
балуандар соңғы рет аталған жастағы 
спортшылар арасындағы әлем чем пио-
натында жеті жыл бұрын жеңіс тұғы ры-
нан к�рінген еді. Сол жолы қостанайлық 
Та мерлан Шадукаев финалда фран ция-
лық балуанды қапы қалдырған еді. 
90-жылдардан бері қазақстандық бал-
уан дар арасынан аталған жарыста Iсет 
Иманбаев (2000, 2001 жылдар), Нұрба-
қыт Теңізбаев (2003) және Артур Үмбет-
қа лиев (2009) чемпион атанды.

тар дың белсенді �мірлік ұстанымын 
қа лыптастыру міндеттеріне ерекше на-
зар аударатыны белгілі.

Ұлт саулығы мен халықтың �мір-
шең дігінің кепілі, еліміздің  бә-

се кеге қабілетті 30 спорттық державалар 
қа тарына кірудің басты шарты ретінде 
спорт мемлекетіміздің негізгі стра те гия-
лық ұстанымына, тәуелсіз мемлеке тіміз-
дің идеологиясына айналды, – деді 
На   риман Т�реғалиев. 

БҚО-ның спортта жеткен жетіс тік тері 
үлкен. Атап айтсақ, соңғы екі жылда �ңір-
дің 33 спортшысы Iлем чемпионы, 14 
спорт шысы Азия чемпионы, 479 спорт-
шы сы  Қазақстан чемпионы атан ған. 

Дәл осы күні облыс әкімі �ңірде 
спорт  тың дамуына үлес қосып 

жүр ген талантты спортшыларды мара-
пат тады. Олар «Дене шынықтыру және 
спортты дамытуға сіңірген еңбегі үшін» 
жә не «ҚР құрметті спорт қызметкері» 
т�с белгілерімен марапатталды. 

Исхар КУРБАЕВ 
«АЛТЫН» АЛДЫ

ММА АҢЫЗЫМЕН 
ЖЕКПЕ-ЖЕК ӨТКІЗЕДІ

КІШКЕНТАЙ ФУТБОЛШЫЛАР 
АРАСЫНДАҒЫ ЧЕМПИОНАТ

Қуат Хамитов �зінің кейінгі жек-
пе-жегін мамыр айында �ткізді: ол 
Ал матыдағы Hardcore MMA лига сы-
ның турнирінде �нер к�рсетіп, т�ре-
ші лердің бірауыз шешімімен ресейлік 

За лимхан Юсуповтан (19-15) басым 
түс  ті. Александр Шлеменко кейінгі 
рет торға шілдеде кіріп, бірінші раунд-
та бразилиялық Алекс Оливейраны 
(25-15-1) сабмишнмен жеңді.

Үздік команда атағы үшін Қазақ стан ның 12 �ңірінен: Астана, Шым кент, 
Алматы қалалары, Ақт�бе, Қы зылорда, Жамбыл, Түркістан, Маң ғыстау, 
Жетісу, Қарағанды, Қос та най, Павлодар облыстарынан 250-ден астам 
спортшы таласады. 

Астана қаласы әкімдігінің №8 ба лалар-жас�спірімдер Олимпиа да лық 
резерв мектебінің басшысы Дін мұхаммед Құрамаев аталмыш тур нирге �з 

бағасын берді: «12 жасқа дейін гілер арасында ұйымдас ты ры лып жатқан 
Қазақстан чемпионаты ның деңгейіне разымын. Жас�с пі рім  дер арасында 
к�п турнир болған са йын, шәкірттеріміздің деңгейі ар та тыны с�зсіз. Маған 
ең ұнайтыны — 12 жасқа дейінгі футболшылар эмо цияға ерік беріп, шынайы 
ойнай ды», – деді ол. 

Турнир 17-25 тамыз аралығында «Жас батыр» стадионында �теді.

�аза	станды	 ММА шебері �уат Хамитов (24-8-1) танымал ре-
сейлік файтер Александр Шлеменкомен (62-15-1) кез де седі.«Ресми! 
Александр Шлеменко vs �уат Хамитов. Б�гін, 20 тамызда Ресей ММА 
а�ызы Александр Шлеменкомен ай	ас �ткізу туралы Top Fight ли-
гасыны� басшысы Марат Сидикеевпен келісімшарт жасалды. Тур-
нир 	ашан, 	айда �тетінін кейінірек білесіздер», -деп жазды Хамитов 
�зі ні� Instagram пара	шасында. 

Астанада 12 жас	а дейінгі спорт мектептеріні� тәрбиеленушілері 
арасында футболдан �аза	стан Республикасыны� чемпионаты �тіп 
жатыр. 

Спорт күніне орай �ткізілген ша-
ра лар легін екінші күні к�пшілік 

ве лошеру жалғады. Велошеру Орал 
қала сындағы Абай алаңынан басталып,  
Тұңғыш Президент атындағы алаңда 
аяқ талды. Оған  барлығы 350-ге жуық 
адам қатысты.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

Иордания астанасы Амман 	ала сында �тіп жат	ан к�рес т�рлері-
нен 20 жас	а дейінгі жастар арасында�ы әлем чемпионатында грек-
рим к�ресінен Исхар Курбаев же�імпаз болды. 

БҚО-ның спортта 
жеткен жетіс тік тері үлкен. 

Атап айтсақ, соңғы екі жылда 
�ңір дің 33 спортшысы �лем 

чемпионы, 14 спорт шысы Азия 
чемпионы, 479 спорт шы сы  

Қазақстан чемпионы атан ған. 
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